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Jindřich F. Bobák:  

Morava
Očima chrp a ústy rudých máků,

jež nosím odmala hluboko v srdci svém,
vlněním doubrav

pod baldachýnem mraků,
můj kraji s orlicí na starodávném znaku,

kterému není žádný podoben,
vítáš mě pokaždé, když navracím se domů
k úvozům vtlačeným do klínů zralých žit,

se srdcem sevřeným
nesu ti lásku, touhu,

má země remízků a trnitého hlohu:
Kdo by tě mohl opustit?

Morava má vždy kadeřavou hlavu
lesů a hájů bez konce,

zvlněných rovin, obdělaných lánů
spjatých rukama větrolamů
s oblohou v modré záponce.

Očima chrp a ústy rudých máků,
jež nosím odmala hluboko v srdci svém,

kraj s orlicí na starodávném znaku,
kterému není žádný podoben, 

vítá mě pokaždé, když navracím se domů
k úvozům vtlačeným do klínů zralých žit.

Můj kraji křepelek a hlohů,
jak bych tě mohl opustit?

Vážení a milí spoluobčané,
do Sazovických novin přispívám svým slo-
vem ve funkci starostky obce naposled. Vě-
novala jsem starostování 16 let svého života. 
Čtyři volební období v této funkci jsou hod-
ně náročným úsekem v životě člověka. Snažit 
se vykonávat tuto práci svědomitě a poctivě, 
24 hodin denně včetně víkendů. Snažit se ne-
ošidit ani rodinu, ale obecní záležitosti mají 
mnohdy přednost. Děkuji svému manželovi, 
dětem i vnukovi za podporu, že mi pomáha-
li vyřešit řadu úkolů a byli pro mne oporou. 
Patří jim dík za jejich tolerantnost a hlavně za 
to, že to se mnou vydrželi. 
Během těch 16 let bylo nutné řešit situace 
příjemné, ale i problematické. Většina z vás, 
občanů Sazovic, jsou lidé, se kterými se vždy 
dalo domluvit. Byli jste vstřícní, tolerantní 
a podařilo se nám vše vyřešit v klidu, ku pro-
spěchu obou stran. Za to vám moc děkuji. 
Každý ať si udělá obrázek o mém starosto-
vání podle svého uvážení. Nikdo nejsme do-
konalý, každý máme své chyby i nedostatky, 
kterých jsem si vědoma i já. Přesto jsem se 
snažila vykonávat svou práci poctivě, s lás-
kou a podle svého nejlepšího vědomí a svě-
domí. Práci pro vás, občany, jsem měla moc 
ráda a vždy jsem se snažila vám pomoci vy-
řešit vzniklý problém a dokázala jsem vám 
mnohdy poradit při řešení různých situací.

V září bude zvolen nový starosta a nové za-
stupitelstvo obce. Věřím, že budou pokračo-
vat v naší započaté práci pro obec, zvelebo-
vat ji, aby byla krásným domovem pro nás 
všechny, kteří v ní žijeme. Přeji jim  hodně 
chuti a síly do zastupitelské práce. Ať se no-
vému vedení obce podaří zrealizovat všech-
ny již připravené projekty, na některé z nichž 
jsou už přislíbeny dotace.
Děkuji všem současným členům zastupitel-
stva, ale i těm, kteří se během mého starosto-
vání ve funkcích vystřídali, za jejich spolupráci 
a pomoc. Děkuji také za výborné vztahy s míst-
ní základní a mateřskou školou, za dobrou 
spolupráci se všemi složkami a organizace-
mi v  obci. Patří se poděkovat i všem firmám  
v  obci za jejich spolupráci a finanční podporu. 
V neposlední řadě děkuji všem zaměstnan-
cům obce za jejich zodpovědný přístup k práci. 
Bude mi po vás smutno. Paní Milena Brázdilo-
vá se mnou prožila ve funkci účetní a mé pra-
vé ruky celých těch 16 let. Miluško, děkuji Ti za 
Tvoji pracovitost, poctivost a zodpovědné ve-
dení všech agend, které s Tvou profesí souvisí.
Vážení a milí spoluobčané, přeji vám všem 
do dalších let hlavně hodně zdraví, lásky, ro-
dinné pohody, úspěchy v profesním životě, 
dětem krásné dětství a všem společně Boží 
požehnání.

 Vaše starostka, Edita Hrbáčková

Slovo na rozloučenou

Rozvoj obce v letech 2006–2010
(První funkční období starostky p. Edity Hrbáčkové)

2006 
– postupné budování panelové cesty v lo-
kalitě Za Humny
– vybudování 100 m nového vodovodního 
řadu
2008 
– rekonstrukce zvonice (měděná střecha, 
nové dveře, dlažba, kopie fresek ve výplních 
horních oken, vitráž)
– vybudování nové zastřešené autobusové 
zastávky na Padělkách

2008 
– prodej areálu koupaliště firmě MRB 
Sazovice, spol. s r.o., která zahájila v letech 
2008–2010 na své náklady výstavbu multi-
funkčního sportovního areálu  s koupalištěm 
a restaurací
2009 
– oprava stropu ve třídě ZŠ, vybudování nových 
prostor pro obecní knihovnu v budově OÚ
– úprava nemovitosti č. p. 118 – bývalé 
traktorky, na technické zázemí obce

2010 
– další rekonstrukce školní budovy (zvětšení 
jídelny, nová šatna, ředitelna, sborovna, kabi-
net, kancelář), nové úpravy školního hřiště. 
– úprava nemovitosti č. p. 21 na muzeum 
(financovala firma MRB Sazovice, spol. s r.o.)
– rekonstrukce domku na výletišti Zahrázo-
vo (nová okna, vnitřní zařízení – financovala 
opět firma MRB, spol. s r.o.)
V roce 2010 byl uspořádán 1. sjezd rodá-
ků obce Sazovice.
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Obec Sazovice v letech 2010–2022
Při setkání rodáků ve společenském sále 
obecního úřadu byla součástí programu 
také prezentace toho, co se za posledních 
12 let, která od minulého sjezdu uplynula, 
v obci vybudovalo, vytvořilo a založilo. Tato 
doba byla na dění a události opravdu bohatá 
a stojí za ní velký kus práce všech, kteří se na 
rozvoji naší obce podíleli.
Prostřednictvím Sazovických novin nabízí-
me tento přehled i našim místním občanům, 
kteří se slavnostního setkání nezúčastnili.

Multifunkční sportovní areál
V samotném roce 2010 byl slavnostně ote-
vřen multifunkční sportovní areál Na Koupa-
lišti, jehož majitelem a provozovatelem byla 
zpočátku firma MRB Sazovice, spol. s r.  o. 
V roce 2017 areál pronajala zlínské firmě De-
licate, která jej provozovala do května 2021, 
kdy jej do svého majetku odkoupila naše 
obec. Za dobu své existence doznal areál 
řadu změn a vylepšení a slouží nejen míst-
ním. Celoročně pronajímá své prostory pod-
nikům, firmám i soukromníkům k pořádání 
různých akcí, zejména sportovních, z nichž 
mnohé mají také charitativní zaměření.
Voda ve venkovním bazénu je v dnešní době 
vyhřívaná na 27°C, přibyl rovněž venkovní 
whirpool. Celý areál doplnila bohatá výsad-
ba stromů a keřů a jako celek působí neoby-
čejně vkusně a kultivovaně. Zdejší restaurace 
stále vaří pro zaměstnance firmy MRB, ale 
také denní menu i speciality pro hosty pod-
niku.

Nová firma v obci
Vedle největší firmy v obci – podniku MRB 
Sazovice, spol. s r. o., který se zaobírá ko-
vovýrobou, např. montáží bezpečnostních 
a  protipožárních dveří, působí v Sazovicích 
od r. 2018 nový podnikatelský subjekt, firma 
DUDR TOOLS. Podniká v oblasti strojírenské-
ho a dřevozpracujícího průmyslu, konkrét-
ně vyrábí pilové pásy, pilové listy a kotouče. 
V Sazovicích firma vybudovala novou výrobní 
halu a zaměstnává kolem stovky pracovníků.

Rekonstrukce v místní škole
V letech 2010–2015 proběhly významné 
rekonstrukce v místní škole. Nejdříve byla 
vybudována nová školní kuchyň a jídelna, 
dále ředitelna, sborovna a kancelář účetní. 
Ve druhé etapě došlo k modernizaci prostor 
MŠ a sociálního zařízení. Byl zřízen přístřešek 
nad vstupem do školy a v další fázi rekon-
strukce byla opravena příjezdová cesta k bu-
dově, u které vzniklo i parkoviště pro šest aut 
a nový osvětlený přechod pro chodce.
Největší stavební úpravy školní budovy pro-
běhly v loňském roce. Mateřská škola byla 
rozšířena o další třídu, protože dosavadní ka-
pacita míst při rozrůstajícím se počtu obyva-

tel už nedostačovala. Byly vybudovány nové 
šatny, sociální zařízení, zvětšila se kuchyň 
i školní jídelna. Uskutečnila se také komplet-
ní rekonstrukce střechy a celá budova dosta-
la nový nátěr.

Výletiště Zahrázovo
V roce 1. sjezdu rodáků doznalo změny i výle-
tiště Zahrázovo. Byl opraven a nově vybaven 
domek sloužící jako zázemí pro pořádané 
akce a v roce 2012 byla část areálu zastřešena 
a vybudováno nové sociální zařízení. Od jara 
až do podzimu je výletiště centrem celé řady 
akcí pořádaných pod širým nebem.

Cyklostezka
V listopadu 2011 byla slavnostně otevřena 
cyklostezka mezi Sazovicemi a Mysločovice-
mi, která navázala na asfaltovou komunikaci 
v ulici za potokem a nahradila dosavadní pol-
ní cestu ke hřbitovu. Umožňuje kratší a bez-
pečnější spojení mezi obcemi a slouží nejen 
pěším a cyklistům, ale i k provozování dalších 
sportů.

Nová lávka a opravený stav
Po lokální povodni v roce 2010 musela 
být na Padělkách nově vybudována lávka 
přes Svodnici, kterou poškodila velká voda. 
V  r.  2012 byl zásluhou firmy MRB obnoven 
na Svodnici vodní stav, který kdysi reguloval 
přívod vody do mlýnského náhonu a z něhož 
se opravou stala po letech chátrání zajímavá 
technická památka.
V uplynulých letech probíhala také revitali-
zace potoků Svodnice a Machovka včetně 
zpevnění dna a břehů Svodnice po celé délce 
domovní zástavby.

Suché poldry
V rámci protipovodňových opatření vznikly 
v  katastru obce v letech 2017–2019 dva su-
ché poldry a svodný příkop. S tím souviselo 
i zpevnění obslužné účelové komunikace 
k nim. Poldry se nacházejí na východní stra-
ně obce v trati Lazy pod Hostišovou a při pří-
valových deštích už se několikrát osvědčily.

Komunikace 
V letech 2019 a 2020 proběhla náročná opra-
va páteřní silnice III.třídy procházející celou 
obcí včetně napojení na místní komunikace 
a příjezdy k rodinným domům. Jednalo se 
o zhruba 1 600 m průtahu obcí.
V průběhu posledních dvanácti let se usku-
tečnily i opravy řady místních komunikací, 
případně byly vybudovány nové, např. v zá-
stavbě nových rodinných domů na Paděl-
kách nebo na Přídanku, odkud pokračuje 
obslužná cesta na Machovou. Novou podo-
bu dostaly také autobusové zastávky na Pa-
dělkách.

Odkanalizování obce
V roce 2018 byla dokončena jedna z největ-
ších investičních akcí v historii naší obce – její 
odkanalizování. Příprava stavby trvala osm 
let a celkové náklady činily 31 510 304 Kč. 
Z toho 20 009 923 Kč představovala dotace 
z Operačního programu Životní prostředí 
a  dotací 3 138 811 Kč přispěl z programu 
Podpora vodohospodářské infrastruktury 
Zlínský kraj. Dnes už jsou odpadní vody ze 
Sazovic odváděny do čističky v Malenovicích.

Revitalizace návsi
Koncem roku 2018 byla ukončena další vý-
znamná investiční akce – revitalizace sazovic-
ké návsi. V návaznosti na opravy komunikací 
kolem obecního úřadu zde byla nově zřízena 
parkovací místa, autobusová zastávka a  vy-
budována veřejná plocha před budovou 
obecního úřadu, která byla doplněna novým 
osvětlením, lavičkami, květinovou výzdobou 
a bohatou výsadbou stromů a keřů zavlažo-
vaných automatizovaným systémem. 

Opravy budovy obecního úřadu
Po dvaceti letech od vybudování, v roce 
2020, se dočkala větších oprav také budo-
va obecního úřadu. Proběhla výměna oken, 
rekonstrukce její střechy a celý objekt získal 
také nový nátěr.

Obecní knihovna
Rok 2010 byl významným rovněž pro sazo-
vickou obecní knihovnu, která se z provizoria 
v místní škole přestěhovala do krásných pro-
stor v budově OÚ.   Kromě půjčování knih pro 
dospělé i děti pořádá knihovnice p. Marie Or-
dáňová čtenářské besedy pro děti místní MŠ 
i ZŠ a pro členky Klubu seniorek.

Nový sběrný dvůr
V srpnu 2019 byla zahájena stavba nového 
sběrného dvora v místě dosavadního, který 
už nevyhovoval. Do přestavby byla zahrnu-
ta i demolice domku, kde byla dosud gará-
žována a skladována obecní technika, a vy-
budování nového. Provoz nového sběrného 
dvora, kam je nyní možno ukládat veškerý 
vyprodukovaný odpad z obce, byl zahájen 
1. dubna 2020.

Soukromá výstavba
V uplynulých letech se naše obec rozrostla 
také o množství soukromých novostaveb či 
zrekonstruovaných domů. Najdete je přímo 
v obci, dále v lokalitách nad školou, za hum-
ny nebo ve východní části Padělků. V této 
části obce postavila 11 rodinných domků fir-
ma MRB Sazovice, spol. s r.o., která zde před-
tím vybudovala i příjezdovou komunikaci 
a inženýrské sítě. Několik dalších domů v této 
lokalitě vybudoval také soukromý stavebník.
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Jak je patrné, Sazovice se v posledních letech 
utěšeně rozrůstají. Přibývá obyvatel i domů. 
Na konci roku 2021 poprvé překročil počet 
občanů v obci číslo 800, konkrétně zde žilo 
831 obyvatel včetně 24 cizinců. Posledním 
přiděleným číslem popisným bylo č.304.

Místní muzeum
U příležitosti 1. sjezdu rodáků v r. 2010 bylo 
u  nás otevřeno i malé muzeum. Ve dvou 
místnostech objektu se nachází kuchyň 
a  světnice s původním vybavením z konce 
19. a 1. poloviny 20. století. Kromě stálé ex-
pozice nabízí muzeum v průběhu roku pra-
videlné akce- Vánoce a Velikonoce v muzeu 
spojené se zvykoslovím těchto období. Při 
významných událostech v obci byly uspořá-
dány výstavky starých hraček, textilních sou-
částek z truhly našich babiček, pod názvem 
Poklady ze staré kredence se návštěvníkům 
představily starodávné skleničky, hrníčky, 
vázy, sošky a další předměty. Většinu výstav-
ních exponátů vždy zapůjčili místní občané.
Muzeum zájemce seznamuje také s lidovými 
řemesly a tradičními rukodělnými pracemi, 
jako je košíkářství, spřádání ovčího rouna na 
kolovrátku, draní peří, pletení a háčkování, 
zdobení kraslic různými technikami atd.
Pravidelnými návštěvníky v muzeu jsou děti 
z místní základní a mateřské školy a příleži-
tostně i děti z okolních škol. V posledních 
třech letech přibylo i hodně zájemců, kteří 
návštěvu muzea spojili s prohlídkou kostela 
sv. Václava.
Za 12 let existence přivítalo muzeum přes 
3  tisíce návštěvníků nejen z obce a okolí, 
ale také z Prahy, Brna, Ostravy, ze Slovenska 
i mnohem vzdálenějších destinací – z Ukra-
jiny, Německa, Gruzie, Austrálie nebo Indo-
nésie.

Kostel sv. Václava
Největší událostí minulého desetiletí se sta-
lo vybudování nového sazovického kostela, 
který je zasvěcen patronu naší obce – svaté-
mu Václavu a je zhmotněním mnohaletého 
úsilí místních věřících o vlastní svatostánek. 
Stavbě předcházelo v r. 2011 založení Spolku 
pro výstavbu kostela sv. Václava a tento spo-
lek se stal budovatelem a posléze majitelem 
kostela. Základem pro financování stavby 
byly milionové dary místních sponzorů, sou-
kromých osob i firem, byly pořádány finanční 
sbírky v obci, benefiční akce, do vypsané ve-
řejné sbírky přispívaly farnosti i drobní dárci 
z celé republiky. Další formou pomoci byly 
také dárcovské SMS. Obec Sazovice poskytla 
spolku pozemek pro výstavbu budovy.
Po tříletém vyřizování všech náležitostí, svět-
ských i církevních, bylo budování chrámu 
zahájeno 16. března 2015 a do konce téhož 
roku dokončena jeho hrubá stavba. V násle-
dujícím roce 2016 pokračovaly vnější i vnitř-
ní stavební práce a na svátek sv. Václava se 
uskutečnilo požehnání 15 zvonů pro zvo-

nohru kostela. V dalších měsících probíhala 
montáž a výtvarná výzdoba interiéru, insta-
lace varhan a zvonohry a také zahradnická 
úprava prostranství kolem kostela.
13. května 2017, dva roky a dva měsíce od 
zahájení stavby, byl sazovický svatostánek 
olomouckým arcibiskupem, Mons. Janem 
Graubnerem, slavnostně vysvěcen.
Netradiční podobu kostela navrhl brněnský 
architekt Marek Jan Štěpán, který je rovněž 
autorem vybavení interiéru – menzy, ambo-
nu a svatostánku v presbytáři a chrámových 
lavic, které stejně jako vstupní portál vyrobila 
místní firma bratří Mrázků. Výtvarná výzdoba 
interiéru, bronzové reliéfy sv. Václava a Panny 
Marie a štukový reliéf Krista za křížem, vznik-
la podle návrhů profesora Vladimíra Kokolii, 
který působí také v Brně. Oltářní kříž z optic-
kého skla byl vyroben ve sklářské firmě Jana 
Frydrycha ve Šluknově a autorem bronzové 
sochy sv. Michaela archanděla je zlínský aka-
demický sochař Radim Hanke, bronzová kro-
penka s reliéfem sv. Zdislavy, spolupatronky 
našeho kostela, je dílem kovolitce Pavla Jek-
la. Varhany instalovala firma Kánský – Brach-
tl z Krnova a zvony do zvonohry byly odlity 
v Brodku u Přerova ve známé zvonařské dílně 
rodiny Dytrychových.
Při prohlídce naší sazovické chlouby se ná-
vštěvníci dozví celou řadu dalších informací 
a zajímavostí. V suterénu kostela je uložena 
velká sbírka růženců, ostatkových křížů a dal-
ších devocionálií a během sjezdu rodáků zde 
byl vystaven také dřevěný betlém sazovické-
ho řezbáře Bernarda Kučery.
Toto pozoruhodné dílo získalo za krátkou 
dobu své existence (letos uplynulo 5 let od 
jeho vysvěcení) už několik významných oce-
nění. Ještě v r. 2017 jej prestižní kanadský ar-
chitektonický časopis Azure zařadil mezi TOP 
10 nejlepších staveb světa a obsadilo také 
1. místo v soutěži Interiér roku – v kategorii Ve-
řejný prostor. V následujícím roce 2018 získala 
stavba ocenění Grand Prix českých architek-
tů a v r. 2020 následovala hned dvě nejvyšší 
ocenění v kategorii Patria Nostra, tj. Pocta naší 
zemi, která uděluje Správa Pražského hradu 
a společnost Czech Architecture Week. První 
z  nich „za příkladnou péči a vytváření pod-
mínek pro duchovní život českého venkova 
v letech 1990–2020, za vybudování kostela 
sv. Václava jako náboženského, kulturního 
a  komunitního stánku obce“ udělil budova-
telům kostela Dominik kardinál Duka. Druhé 
ocenění předal zástupcům Spolku sv. Václava 
tehdejší hejtman Zlínského kraje Jiří Čunek. 
Tentokrát „ za příkladný investiční a architekto-
nický počin přispívající k rozvoji venkova kraje 
v letech 1990–2020 a za mimořádné úsilí o vy-
budování kostela sv. Václava v obci Sazovice.“
 V době internetu se tak díky kostelu sv. Vác-
lava dostalo jméno naší obce do povědomí 
lidí skutečně na celém světě a na toto dílo, 
které se u nás podařilo vytvořit, můžeme být 
právem hrdí.

Starý hanácký právo
V r. 2016 se po deseti letech opět konalo Sta-
ré hanácké právo, na jehož přípravě a průbě-
hu se podílely téměř všechny složky v obci. 
Vedle obecního úřadu to byl především hlav-
ní pořadatel akce – Sbor dobrovolných hasi-
čů Sazovice, dále DFS Konopka a CM Luňák 
a mnoho ochotných a obětavých dobrovol-
níků z řad občanů. Hanáckou besedu tanco-
valo 24 párů mladých tanečníků a tanečnic, 
všech účinkujících bylo kolem 130. A protože 
naše dědina se za poslední roky zase rozrost-
la, musela být obchůzka s právem rozdělena 
dokonce do dvou dní. Slavnost doprovázely 
další akce – mše sv. na výletišti, prohlídka 
budovaného kostela, výstava v prostorách 
obecního úřadu a v muzeu ad. 
Protože Starý hanácký právo je skutečně je-
dinečným zvykoslovným fenoménem udr-
žovaným dnes pravidelně už jen v několika 
vesnicích (Sazovice, Mysločovice, Racková, 
Lechotice), rozhodla se za všechny ostatní 
naše obec přihlásit tento zvyk na zápis do 
Seznamu nemateriálních statků tradiční li-
dové kultury Zlínského kraje. Podobně je zde 
zapsaná např. Jízda králů, Valašský odzemek 
nebo Slovácký verbuňk. Hlavním smyslem 
tohoto zápisu je ochrana a podpora nehmot-
ného kulturního dědictví daného regionu 
a hanácký právo k takovému dědictví určitě 
patří. A podařilo se - starodávný zvyk Starý 
hanácký právo byl do Seznamu nemateriál-
ních statků tradiční lidové kultury Zlínského 
kraje letos v dubnu skutečně zapsán.

Nové spolky
Nejstarším spolkem v Sazovicích je sbor 
dobrovolných hasičů, který v příštím roce 
oslaví 12O let existence a který v průběhu 
roku organizuje řadu akcí nebo pomáhá při 
jejich realizaci, např. při hojně navštěvova-
ném sletu čarodějnic. S obcí aktivně spolu-
pracuje také Myslivecký spolek Háj, 26 let 
od založení oslavil DFS Konopka, řadu let 
v Sazovicích působil Výbor pro udržování 
tradic.
V uplynulém desetiletí v naší obci nejen 
vzniklo, ale i úspěšně pracuje několik nových 
spolků. Především je to už zmíněný Spolek 
sv. Václava, 11 let už se pravidelně scházejí 
i členky Klubu seniorek, akce pro děti i sa-
zovickou veřejnost organizují dvě skupiny 
mladých žen a maminek s názvy Gučabab 
a Hašlergy. Od roku 2012 funguje také cykli-
stický klub Bike Team Sazovice. O výbornou 
cimbálovou muziku Luňák, složenou z mla-
dých hudebníků a hudebnic, se v průběhu 
posledních deseti let rozrostl DFS Konopka. 
Velmi záslužnou činnost od r. 2010 vyvíjí vče-
lařský kroužek, kde do tajů včelaření pro-
nikla už řada starších i mladších dětí z obce 
i okolí.
Díky práci subjektů, které u nás působí, při-
byla vedle už zavedených i řada nových 
společenských a kulturních akcí. Je to např. 



44

novoroční přípitek s ohňostrojem, košt slivo-
vice, výstava modelů a sběratelských před-
mětů, pro děti drakiáda, koncerty v kostele 
sv. Václava, zvykoslovné akce v muzeu, ve-
likonoční a adventní dílničky, rozsvícení vá-
nočního stromu na návsi, vánoční jarmark, 
silvestrovský výšlap do přírody nebo silves-
trovské zvonkohraní se zpěvem koled u kos-
tela. V posledních dvou letech se sice kvůli 
pandemii covidu řadu těchto akcí nepoda-
řilo realizovat, ale doufejme, že už se začalo 
blýskat na lepší časy.

Nové údaje o historii obce
V uplynulých letech se podařilo dohledat 
a  doplnit řadu informací a údajů z histo-
rie naší obce. Zajímavé nálezy přinesl např. 

archeologický průzkum v trati Lazy, který 
v  r.  2018 předcházel budování záchytných 
poldrů. O nové údaje byl doplněn příběh sa-
zovického meteoritu z r. 1934 nebo středo-
věká historie vladyků ze Sazovic. Zmapovaná 
je i historie štědrovečerního troubení, jehož 
tradice se v obci uchovává nepřetržitě od 
18. století. Díky pamětníkům víme víc o his-
torii svatých obrázků v sazovickém katastru 
nebo o význačných stromech tamtéž. Téměř 
po 70 letech získala obec znovu do svého 
majetku odcizený obraz Krále Jiřího z Kun-
štátu a Poděbrad od akad. malíře Františka 
Šestáka, rodáka ze Sazovic.
 Ke 100. výročí konce 1. sv. války se z archivů 
Vojenského historického ústavu a Českoslo-
venské obce legionářské podařilo doplnit 

kusé seznamy padlých vojáků i legionářů po-
cházejících z obce o nová jména a dohledat 
i další informace o jejich nasazení a působení 
v rakousko – uherské armádě i v legiích.
V pozůstalosti jednoho z legionářů, Bohumi-
la Tetoura, se dokonce v poslední době našly 
zajímavé zápisky o jeho působení na frontě, 
zajetí v Itálii i vstupu do legií. Poslední novin-
kou vztahující se k naší obci je informace, že 
prvním Čechoameričanem, který získal už 
v r. 1913 pilotní licenci, byl Rudolf Šesták ze 
Sazovic. Do Spojených států se vystěhoval 
s dalšími sourozenci někdy kolem r. 1906.

Zpracovala Mgr. Věra Nejezová,  
kronikářka obce

Činnost obecního zastupitelstva 
ve volebním období 2018–2022

Zastupitelstvo obce Sazovice pracovalo v mi-
nulém volebním období 2018–2022 v tomto 
složení:
Edita Hrbáčková, starostka obce a předsed-
kyně školského výboru 
Dušan Novotný, ing., místostarosta obce 
a předseda sociálního výboru
Václav Miklík, místostarosta obce a před-
seda výboru pro ekologii a životní prostředí, 
investice 
Vojtěch Rapant, zastupitel a předseda fi-
nančního výboru 
Erika Janíková, zastupitelka a předsedkyně 
kontrolního výboru 
Marie Brychtová, zastupitelka a předsedky-
ně kulturního výboru, kultura, akce pro děti 
Miroslav Zbořil, zastupitel a předseda spor-
tovního výboru 

Připomeňme si, co je hlavním úkolem sta-
tutárních zástupců obcí:
Zajistit každodenní chod obce spočívající ve 
fungování základních služeb obyvatelům, 
školských zařízení, dopravní obslužnosti, 
odvozu komunálního odpadu, udržování 
fungujícího veřejného osvětlení, obecního 
rozhlasu, údržby a opravy chodníků, komu-
nikací a kanalizace v obci. K životu je také 
nezbytně nutný přívod vody, dodávky elek-
třiny, tepla, komunikačních technologií. Řeší 
se problémy vzniklé poruchami na výše jme-
nované infrastruktuře. Povinností obce je též 
zabezpečit zásahovou jednotku SDH obce 
předepsaným vybavením. Udržovat veřejně 
přístupné plochy. Podporovat a organizovat 
společenské a kulturní akce, kterých je v obci 
během celého roku nemalé množství. Nut-
ná je též spolupráce se všemi organizacemi 
a spolky v obci. Podporujeme činnost obecní 
knihovny. Postupujeme pořizovateli Územ-
ního plánu obce, kterým je Odbor územního 

plánování Magistrátu města Zlína žádosti 
občanů o jeho změnu. V současné době je 
zpracováván nový územní plán obce, který 
by měl být hotový v příštím roce. Spolupra-
cujeme se stavebním úřadem při vyřizování 
stavebních povolení pro občany, kteří staví 
nový rodinný dům. Vydáváme rozhodnutí 
o napojení sjezdu od novostaveb na míst-
ní komunikaci obce, rozhodujeme o kácení 
stromů rostoucích mimo les. Zajišťujeme 
technické zázemí obce pro údržbu veřejné 
zeleně, což není také laciná záležitost. Dě-
kujeme našim seniorům, že se na ně mů-
žeme obrátit s žádostí o pomoc v případě 
sečení travnatých ploch, ořezávání živých 
plotů a úklidu obce. Nemalé finanční pro-
středky investujeme každoročně do plošné 
deratizace obce. Důležitá je spolupráce se 
zemědělci, kteří obhospodařují pozemky 
v  katastru obce. Vyplňujeme řadu často 
nesmyslných dotazníků a formulářů, termí-
novaných datem „nejlépe ihned“. Obec má 
na starosti agendu Czech Pointu – výpisy 
z  katastru, trestního a živnostenského rejs-
tříku, bodového systému řidičů, ověřování 
podpisů a listin. Obsluhuje datové schránky 
a spisovou službu a nový zákon o ochraně 
osobních údajů (GDPR) nám dává také za-
brat. Řešíme žádosti o zrušení trvalých po-
bytů občanů a na adrese obecního úřadu 
máme k dnešnímu dni evidováno 19 obča-
nů. Soudem nám bylo přiděleno opatrovnic-
tví pro jednoho občana s trvalým pobytem 
na obci, za kterého jsme řešili jeho veškeré, 
někdy i nepříjemné záležitosti. Opatrovanec 
v lednu 2021 zemřel a obec mu vypravila 
i důstojný pohřeb.
O službách, které obec nabízí občanům, jste 
informováni na webových stránkách obce, 
a ty musí také někdo obsluhovat. Z nich se 
dovídáte o službách občanům i o připravo-

vaných kulturních a společenských akcích. 
Vítání občánků probíhá jednou ročně, bě-
hem tohoto volebního období jsme přiví-
tali do života v obci 39 dětí. Byla sezdána 
4  manželství a na poslední cestě jsme vy-
provodili 32 našich občanů. V červenci 2022 
má naše obec 813 obyvatel a evidujeme 305 
čísel popisných. V obci našlo nový domov 
62 ukrajinských občanů. V tomto volebním 
období jsme museli řešit i situace spojené 
s vypuknutím pandemie Covid 19. Z obec-
ního rozpočtu jsme vydali na dezinfekční 
a ochranné prostředky 250 000 Kč. Obec hos-
podaří s rozpočtem, který je každý rok v jiné 
výši, dle daňových příjmů obce. Mnohdy 
nastanou takové situace, se kterými při se-
stavování rozpočtu není počítáno, ale musí 
se operativně řešit. Po pokrytí nákladů na 
provoz obce zbývá jen minimum finančních 
prostředků k  zajištění nových investičních 
akcí. Při nedostatku financí je proto snad 
každá malá obec nucena řešit toto úvěrem. 
V únoru 2022, v důsledku války na Ukrajině, 
ukončila činnost Sberbank CZ, u které měla 
obec zřízen běžný účet. Na účtu bylo v tu 
dobu 3  300  000  Kč. Začínali jsme od nuly. 
Teď snad začala svítat naděje, že uložené fi-
nance obdrží obec zpět. Snažíme se získávat 
dotace na veškeré investiční akce. Letos jsme 
obdrželi dotaci na nový územní plán obce 
a na rekonstrukci sportovní infrastruktury ve 
sportovním areálu, který obec v  roce 2021 
odkoupila od firmy MRB Sazovice, spol. s r.o. 
Máme za sebou druhou koupací sezonu, le-
tos se zdá o trochu lepší než loňská. Sporto-
viště jsou pronajímána celoročně a o jejich 
pronájem je zájem. Obci přibyla další starost, 
udržovat prostory sportovního areálu provo-
zuschopné, čisté a upravené.
Další dotaci jsme letos obdrželi na obnovu 
herních prvků na dětských hřištích u školy 



55

a na výletišti, kde bude hřiště nově vybu-
dováno. Z ministerstva zemědělství máme 
přislíbenu dotaci na II. etapu odkanalizování 
Sazovic – části Padělky.
O tom, co se vybudovalo během minulého 
volebního období a co je dále plánováno bu-
dovat a řešit, jste byli průběžně informováni 
v jednotlivých číslech Sazovických novin. 
V  dnešním výtisku je zveřejněn přehled in-
vestičních akcí za období 2006–2022.
Na úřední desce a v informačních vývěs-
kách jsou aktualizovány informace o dění 
v obci i nejbližším okolí. Jsou zde zveřej-
ňovány pozvánky na jednání zastupitelstva 
obce, která jsou vždy veřejnosti přístupná. 
Na těchto jednáních se můžete nejlépe 
informovat o všech rozhodnutích zastupi-
telstva, ke kterým je možno se v následné 
diskusi vyjádřit. Účast veřejnosti na těchto 
zasedáních je průměrná. Za uplynulé vo-
lební období proběhlo jednání zastupitel-
stva celkem 47krát.
 Příští, vámi zvolené zastupitelstvo jistě při-
vítá vaše návrhy ke zlepšení podmínek pro 
každodenní život v obci. Určitě se bude sna-
žit o jejich postupné řešení. Věřím, že se jim 
podaří zrealizovat již připravené, aby obec 
byla pro nás všechny, kdo v ní žijeme, krás-
ným domovem. 

Z činnosti jednotlivých výborů obce
Kontrolní a finanční výbor
Zřídit finanční a kontrolní výbor je pro obec 
povinností. Ten má na starosti provádět 
pravidelné a průběžné kontroly, týkající se 
hospodaření s finančními prostředky. Kon-
trolní výbor provádí též jednou ročně kont-
roly i v naší příspěvkové organizaci, ZŠ a MŠ 
Sazovice. Při schůzkách výboru na obecním 
úřadě probíhají kontroly plnění přijatých 
usnesení obce, plnění rozpočtu, rozpočto-
vých opatření, dále stavu pokladny, pohybů 
na běžném účtu a na úvěrových účtech. Při 
kontrolách se členové výboru zajímají též o 
agendu uzavírání smluv a jejich zveřejňo-
vání v registru. Procházejí i výběrová řízení 
na všechny investiční akce. Mají k dispozici 
inventarizační seznamy majetku obce a též 
zprávy auditorky o provedených kontro-
lách hospodaření obce. Škola předkládá in-
spekční zprávy a výroční zprávu za uplynu-
lý školní rok. Ze všech těchto kontrol jsou 
vyhotoveny a založeny zápisy, které jsou 
předkládány auditorovi při kontrole hospo-
daření obce.
Všem občanům přejeme krásné prožití let-
ních dnů.

Vojtěch Rapant,  
předseda finančního výboru 

Erika Janíková,  
předsedkyně kontrolního výboru

Výbor pro ekologii a životní prostředí
Činnost výboru spočívá v ochraně životního 
prostředí v obci a jejím okolí a v podpoře 

ekologické likvidace odpadů. Členové spo-
lupracovali s pozemkovým úřadem při řešení 
pozemkových úprav a při následné realiza-
ci suchých poldrů, obslužné komunikace 
a  svodného příkopu. Bylo zapotřebí naplá-
novat novou výsadbu stromů vykácených 
v rámci této stavby. Určit místa pro výsadbu 
400 kusů nových dřevin nebylo jednoduché. 
Výbor se scházel hlavně venku v jednotlivých 
částech katastru, kde bylo třeba řešit některé 
záležitosti. Byl nápomocen i při úpravě toku 
Svodnice, kterou prováděly Lesy ČR, správce 
toku. Výbor pravidelně prochází společně 
s  povodňovou komisí trasu potoka, který 
protéká celou obcí, a sleduje čistotu vody. 
Každoročně se provádí ořez dřevin na bře-
zích, které by bránily v průtočnosti a odstra-
ňují se výhony v korytě. Toto v rámci brigády 
provádějí členové místního sboru dobrovol-
ných hasičů.
Výbor spolupracuje rovněž s místními ze-
mědělci, kteří obhospodařují pozemky na 
katastru obce. Sleduje zatravňování pozem-
ků, dodržování osevního postupu, dodržo-
vání čistoty komunikací. Majitelé nemovi-
tostí jsou v rámci pěkného vzhledu obce 
upozorňováni, aby odstranili svůj majetek 
uskladněný na obecních pozemcích. Někdy 
bohužel marně… Majitelé psů byli něko-
likrát upozorňováni na úklid exkrementů 
po svých čtyřnohých miláčcích. Snažme se 
všichni společně chránit životní prostředí 
v obci a jejím okolí, kde máme svůj domov. 
Ukládání odpadů máme vyřešeno sběrným 
dvorem, do kterého občané mají možnost 
veškerý odpad uložit. Dvůr je otevřen 3x 
v týdnu, proto nenalézáme odpad pohozený 
v příkopech u silnice, na polních cestách či 
v lesíku. Letos bylo dokončeno vybudování 
obslužné komunikace, která spojuje obec 
Sazovice s obcí Machová. V rámci realiza-
ce bylo též vysázeno kolem nové cesty cca 
40 stromů. Co se týká odkanalizování obce, 
zbývá nám dobudovat v rámci projektu Sa-
zovice-odkanalizování II. etapa kanalizaci 
v  lokalitě Padělky. Na tuto investiční akci 
jsme obdrželi dotaci z ministerstva zeměděl-
ství. Přírodu stále trápí nedostatek vody, kdy 
v letních měsících dosahují teploty mnoh-
dy až ke 40 stupňům Celsia. Upozorňujeme 
proto občany na šetření vodou a na méně 
časté sečení trávy.
Snažíme se udržovat obec čistou, uprave-
nou, udržujeme polní cesty (sečení, ořez su-
chých větví), aby byly průchodné a občané je 
mohli využívat k procházkám krásnou příro-
dou v okolí.
Děkuji vám, že se snažíte udržovat pěkný 
vzhled okolí svých nemovitostí. Přeji vám 
všem hlavně zdraví a abychom i nadále moh-
li spokojeně žít v ekologicky čisté a upravené 
obci.

Václav Miklík, 
předseda výboru pro životní prostředí  

a ekologii 

Kulturní výbor
Výbor pracoval ve složení: Mgr. Andrea Hob-
zová, Milena Pavelková a Marie Brychtová.
Obsahem schůzek a porad kulturního výbo-
ru bylo nejen hodnocení akcí již uskutečně-
ných, ale především plánování akcí následu-
jících. Bohužel v mnoha případech z důvodů 
dvouleté pandemie coronaviru zůstalo jen 
plánů. 
Přesto se ale podařilo pár akcí realizovat. 
Mohu zmínit vystoupení herců a zpěváků 
opery Moravského divadla v Olomouci, kte-
ří do Sazovic přivezli retro muzikál Vlak do 
nebe nebo divadelní představení ochotnic-
kého divadla z Lukovečku, které odehrálo 
známou muzikálovou komedii Limonádový 
Joe. V plánu bylo i divadelní představení Pří-
pad čestné nevěstky, které nám na posled-
ní chvíli zhatil covid mezi účinkujícími. Od 
r.  2018 přibyla nová tradice – Rozsvěcení 
vánočního stromu na návsi spojená s mi-
kulášskou nadílkou. Před třemi lety jsme se 
zapojili do charitativní akce Fakultní nemoc-
nice Olomouc pod názvem Vánoční hvězda, 
kde finančním výnosem z prodeje těchto 
květin pomáháme onkologicky nemocným 
dětem. Připojili jsme se i do celostátní akce 
Ukliďme Česko. Ve spolupráci se spolkem 
Gučabab jsme připravovali akce Vítání 
prázdnin, tradiční karneval pro děti, ad-
ventní dílny a  jarní úklid Sazovic. Za tuto 
spolupráci bych chtěla všem aktivním a ši-
kovným ženám ze spolku poděkovat. 
Letošní půlrok se nesl v duchu příprav 
na červnový 2. sjezd rodáků spojený 
s 660. výročím obce.

Školský výbor
Školský výbor se scházel pravidelně dva-
krát ročně. V tomto volebním období ode-
šla z  funkce na vlastní žádost paní ředitelka 
Mgr. Věra Velísková. Patří jí velké poděkování 
za léta poctivé práce pro školu a naše děti ve 
funkci ředitelky. Obec musela vyhlásit kon-
kurz na nové vedení školy. V prvním kole se 
nepodařilo vhodého uchazeče vybrat. Ve 
druhém kole jsme byli úšpěšní a komise vy-
brala pro funkci ředitelky naší ZŠ a MŠ Sazo-
vice Mgr. Šárku Vojáčkovou, která od 1. srpna 
2021 do funkce nastoupila. Nová paní ředi-
telka nás na schůzkách školského výboru 
informovala o veškerém dění ve škole. Byli 
jsme seznamováni s povinnou dokumentací, 
školním řádem, organizací daného školního 
roku. V době covidové pandemiie probíhala 
opět i distanční výuka. Protože naše škola 
je malotřídní, určitou dobu mohly všechny 
ročníky školu navštěvovat i během této dis-
tanční výuky. Děti byly pravidelně testovány 
a byla dodržována předepsaná hygienická 
opatření. 
Zajímal nás program akcí, které škola pořá-
dala v rámci výuky i pro veřejnost. Byly nám 
prezentovány i dotační tituly, kterých škola 
využívá. Paní hospodářka nás seznamovala 
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s financováním stravování dětí, školní družiny 
a s hospodařením školy. Zastupitelé byli zvá-
ni na různé aktivity, soutěže, dny otevřených 
dveří, olympiády. Zástupci obce pravidelně 
navštěvují školu při zahájení nového školní-
ho roku, kdy jsou slavnostně vítáni hlavně 
prvňáčci. Na konci školního roku se přichá-
zejí rozloučit a popřát dětem i pedagogům 
pěkné prázdniny. Ve školském výboru jsou 
členkami maminky dětí navštěvujících ško-
lu, takže ví, jak to ve škole chodí, a společně 
řešíme záležitosti týkající se výuky i zájmové 
činnosti. Spolupráce se školou je na dobré 
úrovni a členky výboru jsou ochotny pomoci 
s realizací různých aktivit pro děti.
O prázdninách 2021 prošla škola rozsáhlou 
rekonstrukcí. Vzhledem k rostoucímu počtu 
obyvatel Sazovic, tudíž i dětí, bylo nutno 
zřídit ještě jednu třídu MŠ. Vše se podařilo 
do konce prázdnin zrealizovat a 1. září děti 
nastupovaly do opravené školy, která zís-
kala novou střechu, fasádu, další třídu MŠ, 
sociálky, šatnu, rozšířenou kuchyň i jídelnu. 
Na opravu školy obec získala dotaci z MMR 
ve výši 12,5 mil. Kč. O letošních prázdninách 
školu nečekají žádné další stavební úpravy 
a může se v klidu připravit na zahájení nové-
ho školního roku.
Přeji vám všem ve zdraví prožité letní dny.

Edita Hrbáčková,
předsedkyně školského výboru

Sociální výbor
Sociální výbor pracoval ve volebním období 
2018 – 2022 v tomto složení :
Předseda Ing. Dušan Novotný, členové paní 
Jana Potočná, paní Erika Janíková a paní Ma-
rie Brychtová. Výbor se scházel několikrát 
ročně, hlavně před pořádáním besed se se-
niory a vítáním občánků. V době coronaviro-
vé pandemie bylo třeba naplánovat a zařídit 

pomoc pro občany, co se týká dezinfekčních 
a ochranných prostředků. Byla zajištěna do-
dávka balíčků s těmito prostředky do všech 
domácností v obci. Dezinfekci si mohli obča-
né doplňovat dle potřeby v prostorách sběr-
ného dvora, byla připravena i na obecním 
úřadě a v prodejně Sazovjanka. Seniorům 
byla dále nabídnuta pomoc při zajišťování 
nákupů a léků.
Paní Jana Potočná je za obec Sazovice člen-
kou komunitní skupiny Senioři v rámci pro-
jektu „Komunitní plánování sociálních služeb 
na Zlínsku“. Průběžně nás seznamuje s no-
vinkami a novými možnostmi pomoci senio-
rům a občanům s problémy v sociální oblas-
ti – sociální dávky, pomoc charity atd. Je také 
vedoucí Klubu seniorek, který v roce 2020 
slavil 10 let od svého založení. Na jejich spo-
lečných setkáváních jsou pro ně připraveny 
besedy na různá témata, prezentace ad. Ně-
kdy se společně vypraví na návštěvu výstavy 
v muzeu nebo na zámku ve Zlíně a společně 
s místní školou mohou absolvovat výlety za 
poznáním do vzdálenějšího okolí.
Jsme v kontaktu s firmou Pahop, Zdravot-
ním ústavem paliativní a hospicové péče, 
z.ú. Smyslem péče je zmírnit tělesné i dušev-
ní strádání, zachovat klientovu důstojnost 
a poskytnout podporu celé rodině, která se 
stará o svého ležícího člena. Obec Sazovice 
zakoupila pro Pahop dvě zdravotní matrace, 
které jsou poskytovány rodinám pečujícím 
o ležícího člena. 
Jednou ročně mají občané možnost využít 
služby odběru krve pro zjištění hodnot hla-
diny cukru a cholesterolu. Odběr probíhá na 
obecním úřadě a provádí ho odborná zdra-
votní sestra. 
V jarním období je každoročně v obci pořá-
dáno vítání občánků do života. Během toho-
to volebního období bylo přivítáno 39 dětí. 

Na podzim je každý rok připravována zase 
akce pro seniory – přátelské posezení s pro-
gramem a občerstvením.
Obec Sazovice také spolupracuje s Charitou 
Zlín při Tříkrálovém koledování. Děkujeme 
všem vedoucím skupinek a hlavně našim 
malým koledníčkům, kteří se vždy zhostí 
svého úkolu na jedničku. Nemalý výtěžek 
sbírky může pomoci potřebným.
Pro občany jsou celoročně zveřejňovány 
informace z oblasti sociálních služeb, kon-
takty, na které se mohou obrátit se svými 
dotazy, ale i s případnými žádostmi o pomoc 
s řešením jejich problému. Jsou jim zpro-
středkovány informace, jakým způsobem 
se vyvarovat nabídek podomních prodejců 
a jak si ochránit majetek před nežádoucími 
návštěvníky. Hlásíme jim též pohyb podezře-
lých osob po obci. 
Snažíme se pomáhat i jiným obcím, které se 
dostanou do problémů. Když v loňském roce 
postihlo jih Moravy tornádo, Sazovice zasla-
ly na účty každé z obcí Moravská Nová Ves, 
Lužice, Hrušky a Mikulčice částku 10 000 Kč.
Členky výboru navštěvují každoročně Ba-
runku Volfovou z Babic, která trpí spinální 
svalovou atrofií. Pro Barunku byl v roce 2007 
zřízen Obcí Sazovice sbírkový účet, z něhož 
mohou rodiče čerpat finanční prostředky na 
zdravotní pomůcky, které Barunka stále po-
třebuje. Jak se jí dnes daří, se dočtete v tom-
to výtisku Sazovických novin.

Závěrem mi dovolte poděkovat všem čle-
nům sociálního výboru, ale i těm, kteří nám 
v průběhu roku pomáhají s organizováním 
akcí pro vás, občany.
Přeji vám všem hlavně zdraví a krásné prožití 
letních dnů.

Ing. Dušan Novotný

Jak se daří Barunce Volfové?
Mnozí sazovičtí občané si jistě vzpomenou na 
finanční sbírku, kterou obec před 16 lety uspo-
řádala pro malou Barunku Volfovou trpící spi-
nální svalovou atrofií. Pokud vás zajímá, jak 
se dnes už ne holčičce, ale mladé slečně daří, 
přinášíme vám dopis od jejích rodičů, který na-
psali přímo pro Sazovické noviny.
Bára oslavila v červnu 16. narozeniny. Její 
zdravotní stav je stále stejný, je napojena 
24 hodin denně na plicní ventilaci a potřebu-
je stálou péči.
Ale i přesto je to veselá a chytrá holka. Je to 
5 let, co s námi Barča komunikuje přes počí-
tač, který ovládá jen očima. Je to veliká výho-
da, protože takhle nám může sdělit, co chce, 
co ji bolí atd. Také jsme zjistili, že je veliká 
srandistka, hodně se s ní nasmějeme.
Nejvíce navštěvuje stránky YouTube, kde si 
pouští filmy a písničky. Miluje cimbálovou 

muziku, tak je u nás veselo.
Má speciální kočárek, takže bez problémů 
jezdíme na procházky a výlety.
Od malička se Barči líbí vlaky, tak chodíme na 
nádraží a někdy se vlakem i projedeme.
Teď o prázdninách nás čeká cesta vlakem do 
Prahy, na kterou se už moc těší.
Dále nás čekají výlety po zoologických za-
hradách, Štramberk, pouť ve Velkých Karlovi-
cích, zámek Hradec nad Moravicí atd.
Před dvěma roky k nám zavítali pan Radim 
Kutra a pan Jaroslav Stoklásek  s cyklistic-
kého oddílu Bike Team Sazovice a předali 
Barušce finanční dar, za který jsme koupili 
externí baterii k plicnímu ventilátoru. Díky 
této baterii teď můžeme jezdit na celodenní 
výlety, protože nám nahradí elektrickou síť, 
na kterou musí být ventilátor stále připojený. 
Tímto jim ještě jednou moc děkujeme. Pozdrav Sazovickým od Barunky
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Po prázdninách opět začne škola, Barča bude 
v 8 . třídě. Paní učitelka k nám jezdí 2 x  týdně, 
učivo probírají přes počítač. Přípravu a do-
mácí úkoly dělá Barča s rodiči.
I přes nepříznivou diagnózu je Barča spoko-
jená a užívá si života, jak to jen jde.
Léčba na spinální svalovou atrofii bohužel 
zatím není, tak budeme čekat dál.
Držte nám palce!

Volfovi

Z celého srdce Barunce i jejím obětavým 
rodičům přejeme, aby se vytoužené léčby  
brzy dočkali.

Finanční dar pro BarunkuKomunikace s okolím přes počítač

Sazovičtí rodáci se setkali už podruhé
4. června se v naší obci uskutečnilo již druhé 
setkání sazovických rodáků. Plánováno bylo 
na r. 2020, ale pandemie covidu ho stejně 
jako řadu dalších akcí o dva roky oddálila. 
Pro ty, kteří se z nějakého důvodu nemohli 
slavnosti zúčastnit, ale zajímá je dění v obci, 
nabízíme alespoň tento informativní článek. 
První schůzka přípravného výboru se kona-
la v únoru a při ní byly především rozděleny 
kompetence a úkoly pro jednotlivé organizá-
tory. A že těch úkolů nebylo zrovna málo… 
Obstarat od sazovických příbuzných adresy 
rodáků (tento úkol byl přímo „nadlidský“, 
některých adres se obec nedočkala dodnes), 
sestavit text pozvánky a celodenní program 
slavnosti, rozeslat na tři stovky těchto pozvá-
nek (15 z nich do zahraničí, 20 bylo určeno 
významným hostům). Bylo nutné zajistit 
pohoštění a oběd v sále OÚ pro hosty a v re-
stauraci Na Koupališti pro účinkující a odpole-
dne pak pro všechny návštěvníky na výletišti, 
elektrický vláček pro projížďku obcí, program 
při slavnostním setkání v sále a při besedě na 
výletišti, zorganizovat průvod obcí v čele se 
sv. Václavem a jeho družinou, položení věnců 
za zemřelé k pomníkům a na hřbitov v Myslo-
čovicích atd. Náročná byla i příprava hlavního 
dárku pro hosty – kroužkového bloku, v němž 
se představily nejen zajímavé objekty v obci, 
ale také jednotlivé spolky, které v ní působí, 
a v neposlední řadě rovněž místní firmy. Pro 
každého hosta byl blok společně s čokoládou 
v obalu s obrázkem Sazovic a textem o obci 
uložen v dárkové taštičce a každý návštěvník 
obdržel kulatou žlutočernou plechovou pa-
mětní „placku“ s nápisem Vítáme vás – Sjezd 
rodáků Sazovice – 4. 6. 2022 a se stylizova-
ným motivem hanácké výšivky.
Pro účastníky setkání byl připraven boha-
tý doprovodný program. Ve škole se vedle 
výstavy z minulosti i současnosti školy pre-
zentoval také Myslivecký spolek Háj a místní 
včelařský kroužek, ve sportovním areálu se 
představil Bike Team Sazovice, který tu při-
pravil řadu sportovních aktivit zejména pro 
děti.

U p. Tomáše Večeři si zájemci mohli prohléd-
nout dílnu na výrobu šlapacích autíček, jedi-
nou v republice, navštívit mohli i dvě největší 
sazovické firmy – MRB Sazovice, spol.s r.o. 
a Dudr Tools, s.r.o.. Místní muzeum vonělo per-
níkem, protože se zde konala výstavka z jeho 
historie, a v suterénu kostela čekala návštěvní-
ky prohlídka velkého dřevěného betlému sa-
zovického řezbáře Bernarda Kučery a podstat-
né části sbírky růženců, ostatkových křížků 
a dalších devocionálií, kterou obci věnoval její 
rodák p. Ladislav Velísek žijící už dlouhá léta 
v Německu. V hasičské zbrojnici i klubovně vy-
stavili hasiči své kroniky a fotografie z činnosti 
sboru i trofeje získané v soutěžích, předvedli 
hasicí techniku a diváci mohli sledovat rovněž 
požární útok.
V prostorách budovy obecního úřadu byly 
pak rozmístěny výstavní panely mapující 
historii Starýho hanáckýho práva, doplně-
nou o  tu poslední z r. 2016, dále svou čin-
nost představily místní spolky, firmy, obecní 
knihovna, fotografická procházka naší obcí 
se rozrostla o snímky nových domů, které 
v obci za poslední roky vyrostly, a nová fakta 
a údaje obohatily také historii Sazovic. K na-
hlédnutí byly rovněž pamětní knihy a kro-
niky obce přivezené pro tento účel za Stát-
ního okresního archivu ve Zlíně – Klečůvce. 
Dvacet párů sazovické chasy nastudovalo 
znovu Hanáckou besedu a během slavnost-
ního dne ji mladí dvakrát s chutí předvedli 
za hudebního doprovodu dechové hudby 
Zdounečanka, která se už stala sazovickou 
„dvorní kapelou“. Své vystoupení a prezen-
taci starých řemesel Sazovic připravoval DFS 
Konopka a CM Luňák, chystala se i prezenta-
ce ze života obce v letech 2010–2022, kterou 
doplňovala bohatá fotodokumentace. A své 
vystoupení musely nacvičit i děti z místní ZŠ.
Toto všechno výše popsané samotnému 
sjezdu rodáků předcházelo a od organizá-
torů si příprava vyžádala obrovské množství 
práce a nejen velké nasazení, ale i nadšení, 
obětavost a trpělivost. Teď už zbývalo jen 
doufat, že všechno dopadne tak, jak by mělo, 

a že i  počasí se předvede v tom nejlepším 
světle…
Sobotní slavnostní ráno ale moc hezky neza-
čalo. Ještě v 6 hodin lilo jako z konve a situ-
ace vypadala dost beznadějně…Celé dopo-
ledne bylo pod mrakem, dusno a vlhko, ale 
déšť ustal a odpoledne se dokonce nádher-
ně vyčasilo a horko a sluníčko pak provázelo 
celý zbytek dne. Jen na jeho konci postrašila 
bouřka.
 Od časného rána vyhrávala po dědině Zdou-
nečanka, která pak byla i součástí průvodu. 
Ten se jako obvykle řadil u firmy MRB a v 8.30 
se vydal na pochod obcí. Překvapením pro 
diváky byl sv. Václav, patron Sazovic, který 
jel na koni v jeho čele. Na hlavě měl přílbici 
a oblečen byl v kroužkové drátěné košili. Vác-
lava doprovázela jeho družina v historických 
kostýmech a její dva členové nesli státní vlaj-
ku. Následoval prapor obce Sazovice nesený 
urostlým Hanákem v kroji, Zdounečanka, 
dvacet párů krojovaných tanečníků Hanác-
ké besedy, po nich děti z Konopky, za nimi 
muzikantky a muzikanti CM Luňák, myslivci 
nesoucí korouhev Spolku sv. Václava a sa-
mozřejmě hasiči se svými znaky a zástavami, 
v parádních uniformách a nejen dospělí, ale 
i mládež v křiklavě zelenožlutých vestách. 
Průvod uzavíral otevřený kočár tažený černo-
bílým párem koní, který vezl starostku obce 
a další významné osoby.
Krátká zastávka průvodu proběhla u pomní-
ku T.G. Masaryka, k němuž byl položen věnec 
s trikolórou a zazněla zde česká hymna.
Znovu průvod zastavil před kostelem, kde 
ho už očekávalo mnoho diváků a účastníků 
slavnostní mše svaté. Knížete Václava i jeho 
družinu tu přivítal projevem v archaické 
češtině místostarosta OÚ p. Dušan Novotný 
a pozval jej k účasti na bohoslužbě v kostele, 
který nese jeho jméno. Před jejím zahájením 
pozdravil prostřednictvím mikrofonu všech-
ny přítomné uvnitř kostela i na prostranství 
před ním p. Radim Holiš, hejtman Zlínského 
kraje, který byl také mezi pozvanými hosty. 
Dalšími pak byli ing. Jiří Jaroš, člen Rady Zlín-
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ského kraje, ing. Radek Doležel, náměstek 
hejtmana, pracovnice Muzea jihovýchodní 
Moravy PhDr. Alena Prudká a restaurátorka 
p. Pavla Hradilová. Z okolních obcí pak sta-
rostové p. Pavel Žák (Mysločovice), p. Marta 
Smolková (Hostišová), p. Josef Polaštík (Míš-
kovice) a p. Josef Benek (Machová).
Slavnostní mši za rodáky a živé i mrtvé občany 
Sazovic sloužil salesiánský kněz P. Dan Žůrek, 
duchovní správce kostela Panny Marie, Po-
mocnice křesťanů, z farnosti Jižní Svahy ve Zlí-
ně. Jeho kázání bylo jasné, srozumitelné, bez-
prostřední a srdečné. Během obřadu posvětil 
P. Žůrek také krásně modrou, zlatě vyšitou pa-
mětní stuhu k 660. výročí obce, která bude 
spolu s dalšími doplňovat obecní prapor.
Průvod, k němuž se připojili i lidé přítomní 
na bohoslužbě, pokračoval po jejím skončení 
směrem k obecnímu úřadu. Krátce se zasta-
vil u zvonice, k jejímuž soklu byla položena 
kytice živých květů a znovu zazněla český 
hymna. Na prostranství před budovou OÚ 
pak chasa s chutí a vervou zatancovala Ha-
náckou besedu a poté se rodáci i další hosté 
a účinkující přesunuli do společenského sálu. 
Tam je čekaly tři dlouhé řady prostřených 
stolů s koláčky, trubičkami, slaným pečivem, 
minerálkami, kávou i něčím ostřejším…
Program v sále zahájila opět česká hymna, 
tentokrát v podání Cimbálové muziky Lu-

ňák, a úvodní báseň Morava přednesla Mgr. 
Michaela Doleželová. Píseň Vesničky zazpí-
vala členka DFS Konopka Adéla Juříková 
a  pak všechny v sále přivítala a pozdravila 
p. Edita Hrbáčková, starostka obce. Zástupci 
SDH Sazovice a MS Háj pak převzali věnce, 
které odvezli ke kříži U Padlých a na hřbitov 
v Mysločovicích k uctění památky zemřelých 
sazovických občanů. Následovalo hudební 
vystoupení studentek brněnské konzerva-
toře sl. Moniky Ponížilové (housle) a sl. Aleny 
Keferové (violoncello), které přednesly dvě 
Invence J.S. Bacha a jednu z nejkrásnějších 
melodií Beatles – Yesterday. V následující 
prezentaci doplněné fotodokumentací a na-
zvané Obec Sazovice v letech 2010–2022 
přiblížila kronikářka Mgr. Věra Nejezová život 
a události v Sazovicích v letech, která uplynu-
la od 1. sjezdu rodáků.
Píseň Ty lesovské stráně v podání sester Mi-
chaely a Barbory Doleželových uvedla poté 
závěrečné vystoupení DFS Konopka. Ve 
svém hudebně pohybovém pásmu se děti 
vydaly do sazovické minulosti, po stopách 
zdejších řemeslníků a živnostníků. Základem 
pásma byl tříletý projekt žáků ZŠ i dětí MŠ 
Sazovice pod vedením Mgr. Věry Velískové, 
který se historií řemesel a živností v naší obci 
zabýval. Získané informace doplněné boha-
tou fotografickou prezentací byly pak obo-

haceny říkadly, písničkami a tanci o řemesl-
nících v podání Konopky a CM Luňák a vznikl 
tak zdařilý pořad plný zajímavých informací 
z minulosti Sazovic.
Po slavnostním a opravdu chutném obědě 
(vývar s játrovými knedlíčky a vepřo-knedlo-
-zelo), který připravilo Pohostinství p. Víta 
Nejeze, (pro účinkující bylo totéž připraveno 
v restauraci Na Koupališti), už následoval vol-
ný program – procházky obcí ( před muzeem 
si lidé mohli poslechnout koncert CM Luňák 
a taky si s ní zazpívat) , prohlídky jednotlivých 
výstav nebo jen besedování v sále, které se 
odpoledne přeneslo na výletiště. Tam hosty 
čekalo setkání s občany Sazovic, vystoupení 
žáčků místní ZŠ a ještě jednou zatančená Ha-
nácká beseda. A také bohaté pohoštění pro 
všechny zdarma. K poslechu a tanci vyhráva-
la celé odpoledne i večer Zdounečanka a lidé 
se dobře bavili. 
A tak věřme, že všichni sazovičtí rodáci (přije-
lo jich 77, s rodinným doprovodem jich bylo 
celkem 110) odjížděli ze setkání spokojeni 
a rádi budou vzpomínat a znovu se vracet.

Věra Nejezová, kronikářka obce

Videozáznam a další fotografie budou po 
zpracování zveřejněny na webových stránkách 
obce.

Svatý Václav přijíždí

Václavova družina

Sazovická chasa

Koncert CM Luňák před muzeemUvítání sv. VáclavaDěti z Konopky
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Podařilo se
Na začátku r. 2021 se na návrh kronikářky 
Mgr. Věry Nejezové obecní zastupitelstvo 
a  vedení Sboru dobrovolných hasičů Sazo-
vice, které jsou hlavními pořadateli  Starýho 
hanáckýho práva, rozhodly přihlásit tento 
starodávný zvyk na zápis do Seznamu ne-
materiálních statků tradiční lidové kultury 
Zlínského kraje. Hlavním smyslem tohoto 
zápisu je ochrana a podpora nehmotné-
ho kulturního dědictví daného regionu.                                                                                                                                     
Ve spolupráci s Mgr. Věrou Velískovou se kro-
nikářce podařilo obsáhlý a velmi podrobný 
návrhový list zpracovat. K této přihlášce se 
následně připojily ještě další tři obce (My-
sločovice, Lechotice a Racková), v nichž se 
rovněž zvyk pravidelně pořádá, a tak byl ná-
vrh připraven za všechny společně. K podání 
přihlášky  v r. 2021 ale nakonec nedošlo, pro-
tože bylo potřeba dokončit ještě výsledky et-

nografického výzkumu starýho práva, které 
zpracovávala PhDr. Alena Prudká z Muzea 
jihovýchodní Moravy ve Zlíně a které by pak 
byly společně s návrhovým listem předlože-
ny k zápisu uceleně za celou oblast, nikoliv 
jen za jednotlivé obce.  To se nakonec poda-
řilo letos v únoru a v dubnu obdrželo vedení 
obce blahopřejný dopis od Radima Holiše, 
hejtmana Zlínského kraje, v němž oznamuje, 
že Starý hanácký právo bylo do Seznamu 
nemateriálních statků tradiční lidové kul-
tury Zlínského kraje skutečně zapsáno. 
Máme radost, že se věc podařilo dovést ke 
zdárnému konci a že starodávný hanácký 
zvyk zaujímá na seznamu rovnocenné místo 
s valašským odzemkem, jízdou králů nebo 
slováckým verbuňkem. Starý hanácký právo 
a všichni, kdo se o jeho udržování obětavě 
starají, si to určitě zaslouží.

Tak a je to :)
Konec školního roku přiletěl jako letní bou-
ře, před kterou se člověk často zapotí, také 
se mu občas zatočí hlava, ale po ní se vyčistí 
vzduch a dobře se dýchá. Navážu-li na před-
chozí článek, byl závěr školního roku vedle 
potřebné snahy o splnění cílů výuky naplněn 
také velkou spoustou pestrých aktivit. 
Společně se celá ZŠ a MŠ zapojila do přípra-
vy letošní besídky pro maminky, koncertu 
„Rytmická show a již jednou vyzkoušeného 
a oblíbeného semináře robotiky.
Asi největším předprázdninovým úkolem 
bylo nachystat školu na Den otevřených dve-
ří v rámci sazovického 2. sjezdu rodáků. Velmi 
nás potěšil zájem a velká návštěva ze strany 
veřejnosti, která si prohlédla nejen archivní 
fotky a krásné expozice včelařů a myslivců, 
ale také všechny novinky, které ve škole, díky 
loňské přestavbě, máme. 
Mezi další akce, kterých se účastnili vedle 
našich žáčků také jejich rodiče, případně 
návštěvníci z jiných škol, patřily také před-
velikonoční dílničky s jarmarkem, Den ote-
vřených dveří v MŠ a ZŠ, dlouho vyhlížená 
přírodovědná soutěž a závěrečný táborák na 
výletišti Zahrázovo.
Skvělou a již tradiční akcí se stala cvičná eva-
kuace, školení a exkurze u hasičů SDH Sazo-
vice, kterým za toto moc děkujeme. Všechny 
děti i paní učitelky si vyzkoušely, jak použít 
hasicí přístroj a prohlédly si i expozici pohárů 
za sportovní úspěchy.
Podobně tradiční a příjemnou a přínosnou 
se pro nás stala i předvelikonoční návštěva 
místního muzea. Paní Nejezovou bychom 
dokázali poslouchat hodiny a moc jí děku-
jeme za kultivované a zajímavé připomínání 
toho, co všechno patří k nedílné součásti na-
šich kořenů. 

Jsme velmi vděční všem, kdo se zapojili do 
sběru starého papíru. Z prostředků z něj zís-
kaných se hradily některé z uskutečněných 
akcí, odměny za soutěže, přispělo se i na do-
pravu při školním výletě a na výtvarné potře-
by. Budeme moc rádi, pokud se opět v hojné 
míře i v příštích sběrových akcích zapojíte.
Na závěr školního roku jsme se také vydali na 
školní výlet do Permonia v Oslavanech. Cesta 
byla dlouhá, páteční dálnice předvedla své, 
ale stála za to. Myslím, že pestré stopovací ak-
tivity v bludišti, staré těžní věži Kukla, jezírku a 
šachtě byly pro děti velmi zábavné i poučné, 
musely spolupracovat s kamarády a užily si 
i řadu napínavých a zábavných momentů.
Pokud bych měla popisovat podrobněji kaž-
dou z akcí, odradil by tento článek svou délkou 
i otrlejší rychločtenáře, proto již jen telegrafic-
ky přidám informace o dalších aktivitách, které 
v poslední čtvrtině roku proběhly:
– ochutnávka netradičních druhů ovoce 

a zeleniny

– výtvarné soutěže (Domácí mazlíček, Čaro-
dějnice)

– fotografování
– návštěva místní knihovny
– plnění odznaku cyklisty spolu s návštěvou 

dopravního hřiště
– spaní ve škole a piknik ve Zlíně (3. + 4. roč.) 
– třídní bowling a pečení pizzy (1. + 2. roč.)
– barevný týden
– návštěva čtvrťáků v ZŠ Mysločovice
– řada dnů s daltonským vyučováním
– závěrečné sportovní dopoledne
– program Zdravá pětka
– florbalový zápas v ZŠ Mysločovice
– vycházka do lesa se stopovačkou

Přeji všem dětem, rodičům a těm, kdo naši 
školu podporují a fandí jí, léto plné krásných 
společných zážitků a budeme se těšit na 
nový pestrý školní rok.

Za kolektiv ZŠ a MŠ Sazovice 
Erika Nováková

Návštěva v ZŠ Mysločovice
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Jeden aktuální

Dopravní  hřiště 

Stezka s úkoly 

Stezka s úkoly

Výlet Permonium 

Výlet Permonium 

Záchrana zraněné kuchařky

Noc ve škole

Evakuace žactva

Zásah hasicím přístrojem
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Ohlédnutí za akcemi MŠ Sazovice
Ačkoliv jsou prázdniny v plném proudu, 
pojďme se ještě ohlédnout za nejvydařeněj-
šími akcemi druhého pololetí školního roku.
V květnu se konalo kulturní vystoupení u pří-
ležitosti Dne matek. Nejmladší děti ze třídy 
Sluníček si pro maminky připravily pásmo 
písniček, básniček a tanečků, které se nauči-
ly během roku. Třída Hvězdiček pak scénky 
„Ráno, odpoledne a večer u Sazovických.“ 
Scénky se opíraly o reálné situace a zážitky 
našich dětí doma, samozřejmě vše prošlo 
„cenzurou“ a postavy i jména byly smyšlené.
 V pátek 27. května jsme se vydali s dětmi na 
školní výlet na zámek v Miloticích. Zde jsme 
se všichni převlékli do dobových kostýmů 
a následně absolvovali prohlídku zámeckých 
interiérů. Vše bylo koncipováno jako návště-
va dětí u paní hraběnky. V sále jsme se učili 
dvorské etiketě, následoval tanec pro prin-

cezny a šermířský souboj pro malé šlechtice. 
Vše za doprovodu živé hudby.
Za obzvláště vydařenou akci považujeme 
sportovní odpoledne ve Zlíně, které se kona-
lo 9. června. Naše družstvo ve složení Tereza 
Běhounková, Adéla Juříková, Marie Sklenářo-
vá, Patrik Doležel, Pavel Miklík a Jakub Vald, 
zvládlo všechny sportovní disciplíny a za 
druhé místo jsme si odvezli stříbrné medaile 
a spoustu dalších odměn.
V sobotu 4. června jsme u příležitosti sjezdu 
rodáků nechali návštěvníky nahlédnout do 
všech prostor a zákoutí školy. Mohli jsme se 
pochlubit nově vybudovanou třídou Sluní-
ček a jídelnou. Návštěvníci mohli rovněž na-
hlédnout do školní kroniky a prohlédnout si 
fotografie z historie i současnosti MŠ. 
Ve čtvrtek 16. června proběhla cvičná evaku-
ace ZŠ a MŠ. Děti se svezly v hasičském autě 

a užily si dokonce jízdu za zvuku houkaček. 
Následoval program u hasičské zbrojnice. Na 
modelové situaci jsme si vyzkoušeli ohlášení 
požáru a se zájmem jsme sledovali jeho ná-
sledné uhašení. 
Se školním rokem a s předškoláky jsme se 
loučili v úterý 28. června. 
Program se odehrál v dopoledních hodinách 
na školní zahradě. Po krátkém pásmu písní 
a básní bylo jednotlivě představeno a paso-
váno dvanáct budoucích školáků.  Děti po-
klekly, pozvedly pravici a od září usednou ve 
školní lavici. Nezbývá než jim popřát mnoho 
studijních úspěchů.
Závěrem přejeme všem čtenářům krásné 
a slunné letní dny. 

Kolektiv MŠ

Zámek Milotice

Besídka ke Dni matek

Sporťáček Zlín
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Zprávy  ze  ZŠ  Mysločovice
Kurzy sebeobrany
V průběhu května a června jsme realizova-
li na 2. stupni kurzy sebeobrany. Akce byla 
součástí projektu Chráním sebe i druhé, 
který je spolufinancován Zlínským krajem. 
Kurzy vedla zkušená lektorka Lenka Zedková 
z organizace Cobragym a jejich cílem bylo se-
známit žáky se základními principy bezpeč-
ného chování, získat schopnost vyhodnotit 
a správně vyřešit krizovou situaci a naučit se 
ovládat praktické prvky fyzické sebeobrany. 
Opomenuta nebyla ani psychologická pří-
prava, práce s emocemi, teorie i nácvik reakcí 
na kontakt s agresory a manipulativním jed-
náním.

Poznávací zájezd do Rakouska a Německa
Ve dnech 25.–27. května jsme se žáky 8. 
a 9.  ročníku poznávali krásy a památky 
Salzburska a Berchtesgadenska. První den 
jsme zahájili v Salzburku, rodném městě 
W.  A. Mozarta. Poté jsme prošli úchvatnou 
soutěsku Weissbachklamm. Následná pro-
cházka k autobusu po alpské louce mezi pa-
soucími se kravami byla příjemnou tečkou za 
uplynulým dnem. Druhý den jsme lanovkou 
vyjeli k největší ledové jeskyni na světě. Ne-
jen jeskyně, ale i samotná procházka k ní byla 
díky vysoké nadmořské výšce a pěknému 
počasí ohromující. Poté jsme navštívili sou-

těsku Liechtensteinklamm. Den jsme ukonči-
li v Zell am See, známém lyžařském středisku. 
Třetí den jsme vyrazili do Německa. Speciál-
ním autobusem a „zlatým“ výtahem jsme 
vyjeli na Kehlsteinhaus neboli Hitlerovo Orlí 
hnízdo. Ocitli jsme se tak výše, než je Sněž-
ka. Počasí nám vyšlo. 360° výhled na Alpy byl 
přenádherný. Poslední zastávkou našeho zá-
jezdu bylo nedaleké Könnigsee. Po zdejším 
jezeře s čistou (říká se i pitnou) vodou jsme 
se svezli na elektrické loďce. Zdejší průvod-
ce nám během vyhlídkové plavby zatroubil 
na trumpetu. Vzniklé echo mezi horami bylo 
krásným zakončením celého zájezdu.
Děkujeme těm, kteří poznávací zájezd pod-
pořili:
MRB Sazovice, spol. s r.o.
ZEKO s.r.o.
Martin Zelina
Truhlářství Ryška
ADIMA BRÁZDIL s.r.o.

AZ Quiz v ZŠ Mysločovice
Dne 19. května 2022 jsme uspořádali na naší 
škole již 4. ročník neformální soutěže AZ Quiz 
v německém jazyce (pro žáky devátého roč-
níku) a letos nově i v anglickém jazyce (pro 
žáky osmého a devátého ročníku). 
Soutěž AZ Quiz v německém jazyce jsme po-
prvé realizovali již před několika lety. Před-

tím jsme hráli pouze v rámci školy, přesněji 
ročníku. Později jsme se se žáky ale shodli, 
že soutěž bude napínavější, když přizveme 
hráče z jiných škol. Náš původní cíl je dodnes 
stejný: chceme žákům v cizím jazyce nabíd-
nout soutěž, v níž mají šanci na úspěch všich-
ni, neboť se nezaměřujeme na konverzaci, 
nýbrž na strategii a slovní zásobu (překlad 
slovíček do němčiny na úrovni A1). 
Potěšilo nás, že se po dvouleté přestávce za-
pojilo do soutěže AZ Quiz celkem šest škol: 
ZŠ Okružní, ZŠ Dřevnická, ZŠ Komenského I, 
ZŠ Zlín, tř. Svobody, ZŠ Kvítková, ZŠ Slušovice 
a naše domácí ZŠ Mysločovice.
V letošním ročníku bojovaly poprvé v ang-
lickém jazyce tři z výše jmenovaných škol. 
V konkurenci 16 žáků nejlépe obstála ZŠ 
Okružní, jejíž žáci nedali šanci soupeřům 
a obsadili první tři místa. V německém jazyce 
nastoupilo do duelů 15 žáků z pěti uvede-
ných škol. Jednotlivá kola byla velmi napí-
navá, rozhodovala dobrá strategie a pevné 
nervy. Třetí příčku obsadil zástupce ZŠ Ko-
menského I, první dvě místa pak zaslouženě 
vyhráli reprezentanti ZŠ Zlín, tř. Svobody.
Na závěr děkujeme panu Venenému (KVE-
-mont, s.r.o.), který do soutěže věnoval krás-
né ceny.

Mgr. Libuše Kračinová,  
Mgr. Lenka Dědičová

Hitlerovo Orlí hnízdo Před ledovou jeskyní

Kurzy sebeobrany Soutěžící a výherci v AZ Quizu
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Krátké zprávy a oznámení
Batůžky se vydaly na cestu

Mezinárodní organizace Mary´s Meals oznamuje všem dárcům batůžků se školními pomůckami  
pro africké děti – v Sazovicích se to týká členek Klubu seniorek a dětí základní školy – že  

7000 batůžků je na cestě do Malawi.
S vděčností oznamujeme všem zapojeným dětem, rodičům a prarodičům, školám, řidičům  

a dalším pomocníkům, že v úterý 21.června 2022 opustil Brno kontejner napěchovaný batůžky,  
které jsme 3 roky sbírali. Jejich cesta vede po silnici a železnici do Hamburku a odtud lodí do Malawi, 

kde by je školáci měli dostat na začátku školního roku.

Sazovický patlal 
V první červencovou sobotu a neděli se po dvou letech covidové pauzy dočkali příznivci a obdivovatelé modelářské a sběratelské práce. 

V sále obecního úřadu proběhl 9. ročník modelářské a sběratelské výstavy, která dostala pojmenování Sazovický patlal. 
Hlavním organizátorem byl ve spolupráci s OÚ Sazovice a členkami spolku Hašlergy pan Petr Hlavica a byli na ní zastoupeni i modeláři 

a sběratelé z naší obce - p. Ladislav Karlík, p.Libor Hrbáček nebo p.Luděk Judas se synem Filipem.                                                                       
           K vidění byly plastikové modely, i když tentokrát v malém množství , daleko více byly zastoupeny 

modely papírové (makety zámků, hradů, historických domů, šikmá věž v Pise, různé budovy, auta, autobusy, garáže, 
fantastická alpská vesnička nebo futuristické stroje). Nechyběly ani výtvory z lega.                                                                                   

Bohaté a zejména pro sběratele zajímavé byly sbírky modelů aut, kde byly zastoupeny různé značky a velikosti. 
Lodě reprezentovaly modely historických plachetnic i do všech detailů provedený vojenský křižník. Železniční model, jediný, 

který se na výstavě představil, byl ještě částečně nedokončen, ale to, co z něj bylo k vidění, napovídalo, že to bude krásná práce.                                                                                       
Třebaže vystavovatelů nebyl velký počet, byla celá akce zdařilá a přilákala hodně návštěvníků z obce i okolí. Každý z nich měl možnost 
vystavované modely a předměty ohodnotit ve třech kategoriích – plastikový model, papírový model a sbírka. Po závěrečném sečtení
 hlasů pak byly nejlepší exponáty oceněny poháry. Výborný  byl rovněž nápad připravit rukodělné dílničky pro děti, kde si mohli  kluci 

i holky na jednoduchém materiálu vyzkoušet, jak by se jim modelařina líbila a dařila. A kdoví, třeba u některého „uvízla drápkem…“                                     
Každopádně – výstava se podařila a jejím organizátorům patří poděkování a přání úspěšné činnosti i v dalších letech.

Prajzovská  hruška 
Ekologická Nadace Partnerství pořádá každý rok formou internetového hlasování celostátní anketu Strom roku. 

Mezi dvanácti finálisty letošní ankety jsou i tři stromy ze Zlínského kraje.
Hruška z Vizovic, jejíž stáří se odhaduje na 300 let, roste v podrostu na konci ulice Polní. Je vysoká 13 metrů a obvod kmene činí 3 metry. 

Památný strom patří mezi nejstarší svého druhu u nás a i po těch 300 letech stále rodí.
 Dalším účastníkem ankety je javor rostoucí v rozvalinách strážní věže hradu Zuvačov nedaleko slovácké obce Komňa. 

Strom je asi 200 let starý a k místu se váže  pověst o krutém  hradním pánu, proti němuž povstali poddaní a on před nimi ukryl hradní po-
klady neznámo dodnes kam… Dobrých 250 let starý je i třetí z finalistů, opět hruška, která roste v polích nad sousední Hostišovou. Říká 
se jí Prajzovská podle pruských – prajzských vojáků, kteří za prusko- rakouské války v r. 1866 přitáhli do obce. Ozbrojení chlapi pustošili 

zahrady i další majetek Hostišovských. Jedné hospodyni vypili plný hrnec rozpuštěného másla a navrch to zajedli „špendlíky“ (žlutými 
švestkami) ze zahrady. Následky rabování je dostihly celkem brzy a jeden z vojáků na střevní potíže dokonce zemřel. 

A právě toho zakopali pod zmíněnou hrušku, která pak dostala to příznačné jméno.  Možná by nebylo marné se při procházce po okolí 
podívat i k ní. Můžete pro ni  také  hlasovat na webu stromroku.cz. Výsledek celostátního hlasování bude znám na konci září.

(podle MF Dnes – Zlínský kraj)

Autíčka mají zelenou 
Pan Tomáš Večeřa, jediný výrobce šlapacích autíček v Česku, plnil nedávno velice neobvyklou a zajímavou zakázku pro Národní technické 

muzeum v Praze. Podílel se na opravě a rekonstrukci nejstaršího podlahového kolotoče v Evropě. Poprvé se roztočil v r. 1892, tedy před 
130 lety. A právě k tomuto jubileu se kolotoč dočkal znovuvzkříšení. Nově na něm ožili nejen koníci a další atrakce, ale také autíčka, o něž 

se postaral právě p. Tomáš Večeřa. Máme radost, že Sazovice o sobě zase daly vědět a p. Večeřovi gratulujeme k úspěšné práci.
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Krásná výstava 
Poslední společnou akcí Klubu seniorek byla návštěva výstavy prací známé prvorepublikové malířky a ilustrátorky Marie Fischerové – 

Kvěchové, která právě probíhá v budově č.14 Baťova institutu. Autorka se proslavila zejména ztvárněním přírody, lidové kultury  
a obrázků dětí i pro děti, kterých vytvořila bezpočet. Ilustrovala desítky dětských knížek, od leporel až po literaturu pro starší,  
její pohádkové obrázky znaly děti dokonce i jako skládací dřevěné kostky.  Byla také jednou z ilustrátorů Babičky B. Němcové.  

Obdivuhodné jsou její obrázky na texty národních písní, kresby zachycující krásu lidových krojů nebo třeba obyčejných lučních květin. 
Malířka se věnovala i užitému umění, navrhovala dětské oblečení, hračky, vzory textilií nebo porcelán s dětskými motivy.
Zabývala se také sběratelskou činností, shromažďovala dřevěné  i textilní hračky, loutky, oděvy a další zajímavé artefakty. 

Velkou část těchto sbírek získalo po její smrti Muzeum jihovýchodní Moravy ve Zlíně a současná výstava přibližuje kromě obrazů 
i ukázky její sběratelské práce.  Zajímavé je rovněž množství fotografií a filmový dokument, které návštěvníkům výstavy představují nejen 

malířku, ale i její rodinu a prostředí, v němž žila a tvořila.  
Pokud zatoužíte vrátit se do časů dětství, připomenout si jejich laskavost a něhu  a aspoň na chvíli vnímat svět zase dětskýma očima,  

určitě se na výstavu vypravte. Trvá až do 28. srpna 2022 a nemá chybu. 

Obecní knihovna Sazovice ve 2. čtvrtletí roku 2022
Milí čtenáři, čas je neúprosný a polovina 
roku 2022 je zase v nenávratnu. O tom, co se 
v knihovně událo od ledna do března tohoto 
roku, jsem vás informovala v minulém čísle 
Sazovických novin. Ani ve druhém čtvrtletí 
nesloužila knihovna jen k půjčování knih.
V dubnu se v knihovně sešly v hojném počtu 
členky spolku Gučabab, aby si k velikonoč-
ním svátkům vyrobily velikonoční věneček 
pletený bez jehlic. Opět se nám dařilo a kaž-
dá z nás byla se svým výrobkem moc spoko-
jená. Těším se na další spolupráci a nabízím 
příjemný prostor knihovny každému, kdo má 
zájem si popovídat, nebo uspořádat malou 
besedu na jakékoliv téma.
V tomto měsíci byly také vyměněny knihy 
z Krajské knihovny Fr. Bartoše ve Zlíně a ně-
které ještě čekají na své čtenáře.
V květnu se prostory knihovny připravovaly 
na plánovaný sjezd rodáků. K tomuto účelu 
byl vytvořen koutek – nástěnka a výstavka 
knih s regionální tématikou. 
Byly připraveny nástěnky s fotografiemi – 
Obecní knihovna po 12 letech od před-
chozího sjezdu rodáků. 
Výstavka prací dětí – Moje nejoblíbenější 
pohádka nebo pohádková knížka.
Výstavka pamětních knih občánků naroze-
ných od roku 1965 do března 2022.
Výstavka prací – Literární soutěž dětí ZŠ 
Sazovice od školního roku 2013/2014 do 
školního roku 2019/2020.
Také venkovní knihovnička byla doplněna 
o vyřazené knihy z loňského roku.

V sobotu 4. června 2022, v den Sjezdu rodá-
ků Sazovic, byla knihovna otevřena a kaž-
dý, kdo se zastavil, rád poseděl, pobesedoval, 
zavzpomínal a se zájmem si prohlížel vysta-
vované věci. V červnu měly svou besedu na 
obecním úřadě také členky Klubu seniorek 
a rády zavzpomínaly nad fotografiemi z vítá-
ní občánků z šedesátých let. Fotografie byly 
součástí v knihovně vystavovaných,  pamět-
ních knih narozených občánků Sazovic.
Před koncem prázdnin přišly do knihovny 
děti ze školní družiny ZŠ Sazovice, aby pre-
zentovaly své nejoblíbenější knihy či pohád-
ky, jak je popsaly nebo nakreslily na pracov-
ních listech. Jejich práce se jim velmi zdařila. 
Všichni do jednoho, ať to byli prvňáčci, nebo 
o něco starší žáčci, dokázali o své přečtené 
knize před všemi krásně hovořit. Jejich práce 
budou i nadále v knihovně vystaveny a kaž-
dý je může obdivovat. Přijďte se podívat, stojí 
to zato!
Ještě máte čas poslat tip na novou knihu, 
která by, podle vás, neměla v naší knihovně 
chybět. Všem ostatním za dané návrhy děkuji.
Od poloviny dubna 2022 nastala změna 
provozních hodin v knihovně, bylo zruše-
no dopolední půjčování. Nyní je knihovna 
otevřena každý čtvrtek jen v odpoledních 
hodinách od 14.00 hodin do 19.30 hodin. 
V době prázdnin se knihy půjčují jen v mě-
síci červenci. 
V měsíci srpnu bude knihovna zavřena.
Pravidelné půjčování opět začne první čtvr-
tek v měsíci září – tj. 1. 9. 2022. 

Půjčovací hodiny zůstanou i nadále tak, 
jak jsou uvedeny – odpoledne od 14.00  
do 19.30. Případná změna bude včas 
oznámena.

Přeji vám všem krásnou, slunečnou a bezsta-
rostnou dovolenou. 
Ve zdraví se zase vraťte a nezapomínejte 
číst… Těším se na vás.

Marie Ordáňová

Krásná jarní dekorace

Výstavka regionálního tisku

Pletení velikonočních věnečkůBeseda – Oblíbená knížka
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Léto u hasičů 
Letní dny jsou tady a i u nás se už vše chystá 
na to teplo a spoustu dovolených a různých 
radovánek s létem spojených. Než se však 
vrhneme do víru letních dnů, pojďme se 
mrknout, co se od posledního vydání Sazo-
vických novin událo.
V březnu a v dubnu proběhlo několik brigád 
v hasičárně a na výletišti, kdy byl proveden 
potřebný jarní úklid. V dubnu pak proběhl 
i jarní sběr železa v naší obci.
Pak ale přišel poslední duben a ten byl ve 
znamení velkého sletu čarodějnic. Po dvou-
leté covidové odmlce jsme čekali, jaká bude 
účast, a ta byla opravdu skvělá! Dětský pro-
gram začal v 16 hodin a byla zde připravena 
spousta soutěží a super program pro děti. Ve 
20 hodin pak vypukla zábava pro dospělé 
s kapelou Expo - Pension a kolem 11. hodiny 
vzplál i velký oheň. Účast byla více než skvě-
lá. Dětského odpoledne se zúčastnilo několik 
stovek dětí s rodiči a večerní zábavu navští-
vilo více jak 800 lidí! Vše se nakonec obešlo 
bez větších problémů a za celkovou přípra-
vu, organizaci a průběh celé této mega akce 
vděčíme nejen našemu sboru SDH Sazovice, 
ale také Spolku sv. Václava a spolku Hašlergy 
ze Sazovic. Společně jsme tedy opět dokázali 
po tak dlouhé době uspořádat velkolepou 
akci a zábavu pro všechny věkové kategorie.
7. května se konala na výletišti Zahrázovo okr-
sková hasičská soutěž. Zúčastnily se jí sbory 
z našeho 3. okrsku. Soutěž začala  ve 13 ho-
din a i dopolední hodně špatné počasí se  do 
začátku soutěže vybralo a po celý zbytek dne 
už bylo hezky. Výsledky byly hodně jednotvár-
né, protože skoro všechny kategorie vyhrály 
týmy z Rackové, konkrétně v kategorii mlad-
ších i starších žáků a v kategoriích dorosten-
ky a ženy. Jen  mužům se zvítězit nepovedlo, 
1. místo získali hasiči z Mysločovic. Domácím 
se moc nedařilo, ale to je tzv. „prokletí domá-
cího týmu“. Vítězům samozřejmě gratulujeme. 
Vše nakonec, až na drobné zranění jedné mla-
dé ženy, dopadlo dobře. Soutěž skončila  až ve 
večerních hodinách.
4. června se v naší obci konal sjezd rodáků 
spojený s oslavami 660. výročí od první pí-
semné zmínky o naší obci. Do organizace této 
velké akce byly zapojeny všechny funkční 
spolky z naší obce a náš sbor pochopitelně 

taky. Program začal ráno slavnostním 
průvodem ke kostelu sv. Václava, kde 
proběhla mše svatá. Poté průvod po-
kračoval k obecnímu úřadu, kde pro-
běhl připravený program, slavnostní 
oběd a různé doprovodné akce. Me-
zitím probíhal i program na výletišti 
Zahrázovo a na koupališti, kde bylo 
připraveno mnoho atrakcí pro děti. 
Byla též otevřena  všechna důležitá 
místa a firmy v naší obci. Večer pak 
proběhla na výletišti taneční zábava 
s kapelou Zdounečanka. Po celý den 
bylo všude dostupné občerstvení, které bylo 
v rámci oslav obce pro všechny zdarma. Celé 
oslavy proběhly bez problémů a po celý den 
vydrželo i hezké počasí, i když odpoledne to 
chvíli vypadalo na bouřku. Ta nás však nako-
nec hezky obešla.
16. června připravila naše jednotka zajímavé 
hasičské dopoledne pro žáky z místní školy.  
Ráno proběhla odborná přednáška ve třídách 
ZŠ a MŠ a pak kolem 10. hodiny byl vyhlášen 
poplach. Školáci i děti z MŠ se spořádaně eva-
kuovali na nádvoří a po příjezdu naší JSDH byl 
průzkumem zjištěn únik nebezpečné látky 
v  prostorách kuchyně, kde zůstala v bezvě-
domí i jedna z kuchařek. Členové jednotky ji 
na nosítkách vynesli ven a přivedli k vědomí. 
Vše bylo samozřejmě nahrané, ale pro děti vel-
mi zajímavé a poučné. Pak byly všechny děti 
i s učitelkami převezeny hasičským vozem na 
výletiště Zahrázovo, kde program pokračoval 
prohlídkou zbrojnice i klubovny. Zde se k nám 
připojila i návštěva ze zlínského stacionáře pro 
postižené. Pak byl pod odborným dohledem 
zapálen lepenkový domek a  jedno z dětí si 
vyzkoušelo volání na krajské operační a infor-
mační středisko (KOPIS), kde ohlásilo požár. 
Volalo samozřejmě jednomu z našich velite-
lů, který KOPIS předstíral. Následoval příjezd 
na místo a ukázka hasičského zásahu proti 
skutečnému ohni. A protože panovalo velmi 
horké počasí, tak po uhašení ohně nemohla 
chybět pořádná sprcha pro přihlížející malé 
diváky. Následně si děti vyzkoušely hašení 
pomocí práškového hasícího přístroje a  celé 
dopoledne bylo završeno opečením špekáčků 
a menším občerstvením pro všechny. Celý pro-
gram byl zajímavý a všem se moc líbil. Všechny 

ukázky prováděli naši proškolení členové z vý-
jezdové JSDH Sazovice. Zvláštní poděkování 
pak patří bratru Josefu Geržovi, který hlavní 
část tohoto programu vymyslel, a naši členové 
ho pak pomohli se vší parádou uskutečnit.
25. a 26. června proběhla na výletišti Zahrá-
zovo jedna z našich hlavních akcí a tou byl  
sobotní Hasičský den a v neděli Memoriál Jo-
sefa Brázdila. V sobotu odpoledne předvedli 
svůj hasičský útok muži, ženy a dorostenci. 
V neděli dopoledne pak mladší a starší žáci, 
nechybělo ani několik zástupců nejmenších 
z tzv. přípravky. Víkend to byl náročný a dlou-
hý, ale vše nakonec dopadlo dobře, bez ja-
kéhokoliv zranění, pokud nepočítám pár 
jedinců, kteří to v horkém počasí panujícím 
po oba dny přehnali s alkoholem. I to však 
prošlo bez vážných následků a celý víkend 
tak dospěl do zdárného konce. Rekord naší 
tratě tentokrát nepadl v žádné z kategorií.
A tohle byla prozatím poslední akce, kterou 
jsme připravili. Teď nás už čeká jen výše zmí-
něný odpočinek spojený s dovolenou a vším, 
co k létu patří. Další plánované akce začnou 
až v září. Bude to Memoriál Libora Kučery, 
oslavy patrona obce Sv. Václava, v říjnu pak 
podzimní sběr železa a určitě proběhne 
i  podzimní vycházka do přírody. Termíny 
těchto akcí se dozvíte průběžně z našich 
nebo obecních stránek anebo z facebooku.
To je ode mne vše a budu se zase těšit u pod-
zimního vydání Sazovických novin.

Tomáš Omyla,
jednatel 3. okrsku,

jednatel SDH Sazovice,
velitel družstva JSDH Sazovice

Na jaře jsme nezahálely 
Možná se vám zdá, že se náš spolek letos od-
mlčel, ale není tomu tak. 
Na jaře jsme se zapojily do celostátní akce 
Ukliďme Česko.  8. dubna jsme se i přes nepří-
zeň počasí také s ostatními pracanty všichni 
vydali do okolí naší krásné vesničky, abychom 
ulevili přírodě od nežádoucích odpadků. Na-
sbírali jsme pár pytlů plných nepořádku.

Pak následovaly Velikonoce.  To jsme v místní 
knihovně uspořádaly malý kurz háčkování 
rukama, kde jsme vyráběly netradiční ve-
likonoční věnec. Vítání prázdnin letos sice 
neproběhlo,  ale zato se všechny členky 
aktivně zapojily do příprav i průběhu sjez-
du rodáků, ať  jako součást svatováclavské-
ho průvodu v historických kostýmech, či 

jako obsluha v sále při slavnostním obědě. 
Ani nyní nezahalíme. Děti se mohou těšit na 
ukončení prázdnin s letním kinem a později 
i ostatní na adventní dílny. Doufejme, že se 
nám vše podaří uskutečnit dle našich před-
stav a všichni se zase sejdeme. 
 Těšíme se na vás,

Gučabab

Společná fotka se školáky
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Filipojakubská noc 
Letos se na přípravě a průběhu výše uvedené 
akce (konala se 30. dubna) podílelo několik 
složek a spolků naší obce. 
Po covidové odmlce se opět na výletišti 
Zahrázovo v Sazovicích slétly  čarodějnice 
a čarodějové  na tradiční „pálení čarodějnic“. 
A  že se jich sletělo! V odpoledním progra-
mu si pro děti  děvčata ze spolku HaŠLeRGy 
připravila spoustu tématických stanovišť 
s úkoly, za jejichž splnění děti sbíraly razítka 
na kartičku, kterou obdržely při vstupu. Kdo 
zvládl projít všechna stanoviště, mohl za 
odměnu do čarodějnické chýše pro dárkový 
balíček . Přes 150 dětí si tuto akci opravdu 
užilo a my s nimi. Nechyběly ani „umělecké 
vsuvky“, o které se postarala paní Svatava 

Drdová se svými přáteli. Sehráli pohádky 
Jak pejsek s kočičkou dělali dort a Možná 
přijde i Trautenberk. Toto vystoupení se 
všem velmi líbilo a bavily se při něm děti 
i dospělí. Závěr odpoledne patřil již tradičně 
hlasování o nejkrásnější čarodějnici a čaro-
děje. A když se děti dostatečně pobavily, byl 
čas poslat je domů a nechat si také trochu 
užívat jejich rodiče. 
Večer patřil tradiční zábavě, o kterou se po-
starala kapela Expo & Penzion. O půlnoci 
byl zapálena velká hranice s čarodějnicí na 
vrcholu. 
Občerstvení pro odpolední i večerní návštěv-
níky bylo velmi pestré, takže každý si mohl 
pochutnat dle libosti. 

Odpolední bufet zajistila děvčata ze spolku 
HaŠLeRGy a večerní poživatiny nabízeli čle-
nové místního Sboru dobrovolných hasičů. 
Ostatní potřeby (plakáty, vstupné, dozor aj.) 
zajistili členové a příznivci KDU-ČSL a spol-
ku sv. Václava. Velké poděkování patří všem 
vám, kteří jste se podíleli na přípravě i re-
alizaci této akce. Zvláštní poděkování chci 
vyjádřit všem štědrým sponzorům. Díky jim 
jsme mohli odměnit  tak velký počet aktiv-
ních dětí. 
Užijte si krásné léto a nachytejte pro své 
zdraví co nejvíce vitamínu D.

Marie Rapantová

Čarodějky

Hledání v čarodějném kotli

Ježibabí výkvět

Dorazil i Trautenberk
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A jak že se mají HaŠLeRGy?
Mají se skvěle, protože se s vámi opět po-
tkaly při několika povedených akcích. Přilo-
žily jsme ruce k dílu a pomohly při realizaci 
dětského programu v rámci pálení čaroděj-
nic. Byly jsme naprosto unešené, kolik se nás 
tady po nucené covidové odmlce sešlo. 
Poté jsme se již soustředily na jednu z na-
šich klíčových akcí a tou byl Dětský den. 
Měly jsme před sebou velkou výzvu – letos 
poprvé jsme akci organizovaly v areálu Na 
koupališti. I když se může zdát, že je to vlast-
ně úplně jednoduché, prostě jen vymyšle-
nou akci a daný program přesunout jinam, 
úplně tak lehké to nebylo. Nicméně, tato 
skutečnost nám dala mnoho nových zku-
šeností. A nesměle si dovolíme tvrdit, že se 
akce velmi povedla. Počasí nás sice trochu 

strašilo a ani finále mistrovství  světa v led-
ním hokeji nám do karet také příliš nehrálo, 
přesto dorazilo téměř 120 dětí s rodiči a užili 
si nejen pohádkovou stezku, ale také boha-
tý doprovodný program. Za něj děkujeme 
jak VH atrakcím, tak fitness studiu Meet-fit 
či fotbalistům z TJ Sokol Tečovice. Velké po-
děkování patří také zástupcům myslivců MS 
Háj a všem, kteří přišli a pomohli nám vytvo-
řit tuto super akci. 
Poslední akcí, na které jste nás mohli po-
tkat, byla výstava sběratelů a modelářů, 
kterou mnozí znají pod názvem SAZOVIC-
KÝ PATLAL, a již podeváté ji v sále obecního 
úřadu pořádal p. Petr Hlavica. Při této akci 
jsme vytvořily kids zónu, tzv. zónu po děti, 
kde malí návštěvnici měli možnost něco si 

vyrobit a odnést domů. Pracovali jsme zde 
se samotvrdnoucí hmotou, sestavovali jsme 
papírové modely, skládali 3D puzzle a taky 
jsme malovali na škrabací duhové papíry. 
Bylo to super a již nyní se těšíme na další 
spolupráci. 
A kdy že se můžeme v nejbližší době potkat? 
No přece na již tradičním stanování se stez-
kou odvahy, a to již brzy – v sobotu 30.  7. 
2022. Tak držte palce, ať nám vyjde počasí. 
A víte co? Ani počasí nás neodradí. Už jsme 
prostě takové a snažíme se mít v zásobě  více 
variant. 
Přejeme krásné léto, sazovičtí čtenáři !
                                                                                                                                        

Vaše HaŠLeRGy     

Skákací atrakce

Hledání korálků pro Zlatovlásku

Stanoviště myslivců

Výstava modelů 
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Ohlédnutí za významnými dny v našem kostele 
Jak jsem v minulém čísle těchto novin zmí-
nila, 13. května jsme oslavili už 5. výročí 
vysvěcení kostela sv. Václava v Sazovi-
cích. Proto na toto výročí byla zaměřena 
i mše svatá sloužená ve středu 11. 5. za 
všechny živé i zemřelé podporovatele 
našeho kostela. 
Také varhanní koncert v neděli 8. května 
byl uspořádán k oslavě tohoto výročí. Kdo 
jste byli přítomni, vyslechli jste skladby pře-
vážně starých mistrů, zejména G. F. Händela 
a J. S. Bacha, ale také C. Debussyho nebo 
D.  Hellbacha. Z českých autorů zazněly tři 
Biblické písně A. Dvořáka. 

Tóny varhan se střídaly s hrou na příčné flét-
ny, houslovým triem nebo zpěvem. 
Celý koncert byl jako vždy na profesionální 
úrovni. Za jeho realizaci děkujeme našemu 
varhaníkovi panu Antonínu Žůrkovi, který 
se v těchto dnech, kdy píši článek, dožívá 
životního jubilea. Proto mu všichni přejeme 
hodně zdraví a božího požehnání do dalších 
let. Ať ještě dlouho doprovází mše svaté v na-
šem kostele a taky nás vzdělává po hudební 
stránce svými krásnými koncerty. Děkujeme. 
Ve středu 1. června byla v našem kostele 
sloužena mše sv. ke cti svaté Zdislavy, je-
jíž ostatek je uložen v menze obětního stolu. 

Tato světice je patronkou rodin, proto i mše 
sv. byla sloužena především za mladé rodiny 
naší obce a farnosti. Touto cestou děkuji vám 
mladým, kteří jste si přišli pro požehnání do 
dalších dnů a také poděkovat této světici za 
doprovázení vašich rodin. 
4. červen 2022 bude v naší obci zapsán 
jako významný den – SJEZD RODÁKŮ. Po 
dvouletém odkladu byla konečně připrave-
na a  uskutečněna tato slavnost, která byla 
spojena ještě s oslavou 660. výročí první 
písemné zmínky o naší obci. Tato akce 
se týkala také našeho kostela. Bylo třeba 
v něm provést generální úklid, vyzdobit 

BIKE TEAM SAZOVICE, z.s. – 1. polovina cyklistické sezóny 2022
Čtenáři a čtenářky Sazovických novin, do-
volte mně, abych vás informoval o činnosti 
našeho cyklistického spolku a seznámil vás 
s  dosaženými výsledky z právě probíhající 
cyklistické sezóny 2022, respektive z její prv-
ní poloviny, která je už za námi. 
Do sezóny jsme vstoupili se třemi novými čle-
ny v našem týmu. Jan Čižmář (Zlín) posílil ka-
tegorii čtyřicátníků v týmu a Štěpán Dalecký 
(Zlín) s Františkem Miklem (Tečovice) posílili 
náš tým v kategorii do dvaceti let, respektive 
v kategorii dvacátníků. Všichni tři se velmi ak-
tivně a také velmi úspěšně zapojili do závodů 
v nové sezóně, jak se dočtete níže. Celkem tak 
Bike Team Sazovice nyní sdružuje 19 členů. 
Po dvou „covidových“ sezónách, kdy závody 
byly více rušeny než úspěšně absolvovány, 
je tato sezóna konečně „normální“. Sezó-
nu jsme tak mohli zahájit jarními klasikami 
Morkovské bajk, Chřibská 50 a Rohálovská 
50. Jak už z názvů závodů vyplývá, jedná se 
o klasické MTB půlmaratony, tj. závody hor-
ských kol na vzdálenost cca 50 km, kdy první 
dva z výše uvedených se konají v prostředí 
Chřibů a Rohálovská 50 se svojí naprosto vý-
jimečnou atmosférou potom v okolí Prusino-
vic u Holešova. A hned na těchto závodech 
jsme „byli vidět“. Na Morkovském bajku do-

sáhl krásného výsledku Jan Čižmář, který se 
umístil na 5. místě v kategorii. Stejné umístě-
ni pak zopakovali na Chřibské 50 ve svých ka-
tegoriích Jaroslav Doležel a Štěpán Dalecký. 
Na start Rohálovské 50 se postavilo celkem 
11 závodníků v dresu Bike Teamu Sazovice, 
což je nejvyšší počet v historii našeho spolku. 
Tento závod pro nás byl také velmi úspěšný, 
neboť Štěpán Dalecký se umístil na 2. místě 
v kategorii a bylo z toho tak první letošní„pó-
dium“ pro náš tým.
Následně přišly na řadu klasické MTB mara-
tony, tj. závody horských kol na vzdálenost 
70 – 120 km, kdy jsme se zúčastnili Author 
Šela Maratonu v Lipníku nad Bečvou, Silesia 
Maratonu u Opavy, Bike Maratonu Drásal 
v Holešově a jediného silničního závodu v na-
šem kalendáři – Mamut v Přerově. Nejlepších 
výsledků zde dosáhli 8. místem ve svých ka-
tegoriích Pavel Miklík na Silesia Maratonu 
a Pavel Beňačka na Mamutu v Přerově. Fan-
tastického výsledku pak dosáhl František Mikl 
na kratší, 37 kilometrové trati Drásala, kde ob-
sadil celkově 2. místo a 1. místo v kategorii.
Dne 19 .6. 2022 se po mnoha letech konalo 
v České republice Mistrovství Evropy v mara-
tonu horských kol. A to jsme se nemohli ne-
chat ujít. Poprvé v historii tak měl náš oddíl 

své zástupce na Mistrovství Evropy. Bike Team 
Sazovice zde zastupovali tři závodníci  – Jan 
Čižmář, Jaroslav Doležel a Pavel Miklík. Na 
krásné trati Malevil Cupu v okolí Lužických 
hor, na pomezí České republiky a Německa 
(část trati vedla Německem), se naši závodníci 
neztratili. Jan Čižmář obsadil 6. místo v kate-
gorii a Pavel Miklík 7. místo v kategorii.
Kromě aktivní účasti na MTB závodech se naši 
členové zapojili do výpomoci při organizaci 
sjezdu rodáků v Sazovicích, kdy v prostorách 
koupaliště byla připravena foto prezentace 
týmu z tuzemských i zahraničních závodů 
a současně členové týmu vypomohli při zajiš-
tění organizace a občerstvení pro návštěvní-
ky areálu, kde byly umístěny atrakce pro děti. 
Také letos, stejně jako v předchozích letech, 
plánujeme uspořádat dětské cyklistické závo-
dy, o jejichž termínu budete včas informováni. 
Fotodokumentaci ze závodů a další informa-
ce najdete buďto na našem facebokovém 
profilu pod adresou https://www.facebook.
com/BikeTeamSazovice, nebo na našich in-
ternetových stránkách www.btsazovice.cz.
Děkujeme za podporu všem našim fanouš-
kům, partnerům a obci Sazovice.

Za BIKE TEAM SAZOVICE, z.s. 
Pavel Miklík
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Výstava růženců a dalších modlitebních předměrůČást betlému Bernarda Kučery

Kam se vydat o prázdninách
Pokud chcete podniknout „třígenerační“ 
výlet pro celou rodinu, aby si přišly na své 
děti i babičky a dědové, je ideálním mís-
tem obec Modrá a nedaleké poutní místo 
Velehrad. Právě to je příhodné pro starší, 
kteří už mají problémy s chůzí a netroufnou 
si absovovat delší a náročnější prohlídky 
v  areálu Modré. Mohou se pomodlit a tiše 
rozjímat v  monumentálním prostoru vele-
hradské baziliky sv. Cyrila a Metoděje nebo 
se i zúčastnit bohoslužby, svým tempem si 
prohlédnout okolí chrámu, navštívit obchod 
s náboženskou literaturou i s obrázky a dal-

šími upomínkovými předměty vztahujícími 
se k tomuto poutnímu místu, případně se 
posadit na kávu nebo na zmrzlinu u stánků 
okolo a  pozorovat neustálý ruch kolem. Na 
Velehrad totiž míří desítky tisíc věřících ne-
jen o červencovém svátku sv.věrozvěstů, ale 
po celý rok.
A desítky tisíc lidí míří každý rok i do neda-
lekého turistického areálu v Modré, nevelké 
obci, která pod dlouholetým vedením sta-
rosty Miroslava Kováříka dokázala na svém 
okraji vybudovat nejnavštěvovanější místo 
zlínského regionu.

Před 18 lety vznikla nejstarší část areálu – 
archeoskanzen. Představuje opevněné 
sídliště z doby Velké Moravy. Jeho součástí 
jsou obydlí Velkomoravanů – tzv. zemnice 
a polozemnice, palác velmože, hospodář-
ská stavení, dílny řemeslníků i pevné hrad-
by z  kůlů, všechno vybudované na základě 
skutečných archeologických nálezů např. 
v  lokalitě Sadská v nedalekém Starém Měs-
tě. Areál se během let neustále rozrůstá, na-
posled o repliku obranného valu se strážní 
věží, jaký existoval na hradbách dávného 
města Veligrad. Mezi jednotlivými objekty 

jeho prostory a připravit vše k důstojnému 
průběhu mše svaté. Slavnostní mši svatou 
sloužil P. Dan Žůrek, správce farnosti Panny 
Marie Pomocnice křesťanů ze Zlína-Jižních 
Svahů. V úvodu mše pozdravil všechny rodá-
ky, hosty a přítomné. V homilii se zaměřil na 
víru našich předků, kteří nám ji předávali, tak 
jako my ji máme předávat dalším generacím. 
Zmínil také důležitost společenství a zdravé-
ho soužití v celé obci. V závěru mše požehnal 
pamětní stuhu ke zmíněnému 660. výročí 
obce, kterou před oltář přinesli starostka 
obce paní Edita Hrbáčková a zlínský hejtman 
pan Radim Holiš. Slavnostní mše byla zakon-
čena chorálem Svatý Václave. 
Ve společenském zázemí kostela byla připra-
vena výstava růženců a jiných devocionálií 
a dřevěný betlém lidového řezbáře Bernarda 
Kučery ze Sazovic. Návštěvníci si mohli za-
koupit také víno, svíčky a jiné upomínkové 
předměty s logem našeho kostela. 
V suterénu je trvale k nahlédnutí rovněž další, 
už čtvrtý roll-up (banner) věnovaný tvůrcům 
kostela, architektu M. J. Štěpánovi, ak. malíři 
V. Kokoliovi a ak. sochaři R. Hankemu. V prů-
běhu odpoledne přišlo na prohlídku kostela 
a výstavy cca 150 lidí. Snad byli všichni s naší 
nabídkou spokojeni. 

A nyní chci opět poděkovat vám všem, kteří 
jste pomohli s přípravou a realizací výše uve-
dených aktivit a obětovali svůj osobní čas 
práci ke cti a slávě Boží. 
Přeji vám všem krásný zbytek prázdnin a do-
volených k načerpání nových sil, abychom 

se i nadále ve zdraví setkávali a vytvářeli tak 
zdravé společenství. 

Za Spolek sv. Václava
Marie Rapantová,

předsedkyně spolku

P. Dan Žůrek
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Zprávičky ze včelařského kroužku
Největší událostí byla pro naši včelařskou 
omladinu možnost zúčastnit se soutěže 
Zlatá včela. Opět po dvouleté odmlce jsme 
se mohli setkat s kamarády z jiných krouž-
ků, zasoutěžit si a poznat nová místa v naší 
republice. Tentokrát jsme nejeli moc dale-
ko. Organizaci setkání vzala na svá bedra 
MVDr. Lucie Pecková a pozvala nás do SOŠ 
veterinární v Kroměříži, kde pro nás za vel-
ké pomoci svých studentů a spolupracovní-
ků připravila zajímavý program. Po vřelém 
přivítání nás provedli budovou a nádvořím 
školy. Prohlédli jsme si stáje, vyslechli jsme 
si zajímavé povídání o historii zdejších bu-
dov a školy. Děti asi nejvíce zaujal výběh pro 
koně a domácí zvířata, která obývala dvo-
reček. Přestože jsme byli nedaleko centra, 
v  prostorách školy to vypadalo tak, jak to 
kdysi bývalo u každé vesnické chaloupky. Po 
splnění všech úkolů jsme šli na zasloužený 
oběd do školní jídelny. Dospěláci ještě stihli 

komentovanou prohlídku Květné zahrady 
a potom jsme se už všichni vydali do Pod-
zámecké zahrady. Tady nás čekalo překva-
pení. Projeli jsme se vláčkem po zahradě za 
doprovodu písniček pánů Svěráka a Uhlíře. 
Občas jsme si také poslechli zajímavé infor-
mace o zdejším zámku a zahradě. Pro děti 
to byl milý zážitek. Po návratu do školy nás 
čekalo slavnostní vyhlášení výsledků soutě-
že a odjezd domů. Škoda, že jsme na setkání 
nemohli vzít všechny děti, které náš kroužek 
navštěvují, moc by se jim tu líbilo. Bohužel 
naši prvňáčci ještě nebyli tak zdatní ve čtení, 
aby mohli soutěžit, ale věřím, že příští rok si 
to vynahradí. 
V květnu jsme poprvé vytočili med a chodili 
jsme kontrolovat včeličky, aby se nám nevy-
rojily. Fotky a zajímavosti z našeho kroužku 
si mohli prohlédnout i ti, kteří v rámci sjezdu 
rodáků navštívili místní školu, kde jsme při-
pravili výstavku o naší činnosti. 

Letos nás čeká ještě jeden velký úkol, který 
jsme si daly s paní Věrou Velískovou. Určitě 
jste zaznamenali, že mezi obcemi Sazovice 
a Machová je upravená cesta mezi poli. Pro 
poutníky se zde chystáme vybudovat několik 
zastavení a vytvořit tak naučnou „Včelařskou 
stezku“, která by zaujala děti i dospělé. O na-
šem záměru jsme informovaly zastupitelstvo 
obce, které tuto akci podpořilo. Nyní paní 
architektka Veronika Petrášová zpracová-
vá projekt. Oslovili jsme i stolaře, který nám 
zhotoví dřevěné stojany, a pokud budou sta-
čit finanční prostředky, dojde i na posezení. 
Ráda bych touto cestou oslovila zejména 
místní podnikatele, kteří by měli zájem tuto 
akci finančně podpořit.
Všem dětem přeji krásné prázdniny a dospě-
lým pohodovou dovolenou plnou sluníčka

 Jitka Kučerová, 
vedoucí kroužku

Prohlídka školního statkuNaši reprezentanti na Zlaté včele

archeoskanzenu potkáte i volně pobíhající 
domácí zvířata – slepice, husy, vepříky nebo 
kozy. A nad areálem se zvedá replika koste-
líka sv. Jana, která přibližuje dobu počátků 
křesťanství u nás. Základy tohoto skutečné-
ho kostela pocházejícího z r. 847 jsou odkry-
ty hned vedle.
Miroslav Kovářík, starosta Modré, se o ar-
cheoskanzenu vyjádřil následovně: „Vzniklo 
tu místo, které má ducha jako za starých časů 
a učí nás úctě k minulosti.“ 
Před čtyřmi lety tuto starobylost obohatila 
ještě stezka praturů, prapředků dnešního 
skotu, kteří žili na Moravě ještě před 700 lety. 
V 16. století byli vyhubeni a později znovu 
vyšlechtěni v Holandsku, odkud se dostali 
i do Česka. Jsou to pořád mohutná polodivo-
ká zvířata, která budí u návštěvníků respekt. 
Pratury mohou pozorovat z nadzemního 
chodníku, který vede nad celým ohrazeným 
výběhem. O tom, že se zvířatům na Modré 

daří, svědčí i přírůstky ve stádě. Už zde od-
chovali dva býčky a jednu jalovičku – první 
na Moravě.
Velký zájem návštěvníků areálu vzbuzuje 
také expozice Živá voda. Vznikla před devíti 
lety a přináší zase trochu jiné poučení, za-
měřené především na přírodu okolní krajiny, 
zejména na její vodní svět. Největším a nej-
zajímavějším lákadlem expozice je podvod-
ní tunel vybudovaný v hloubce 3,5 m pod 
hladinou nádrže, v níž žije velké množství 
sladkovodních živočichů. Z ryb jsou to kapři, 
štiky, pstruzi, lipani, jelci, mníci, parmy i sum-
ci, největší pozornost přitahují jeseteři a víc 
jak dvoumetrové sedmdesátikilové vyzy vel-
ké. Návštěvníci je mohou pozorovat právě 
z  vodního tunelu, který je obklopen vodou 
a  jejími obyvateli ze všech stran. Venkovní 
část expozice seznamuje s ukázkami typic-
kých moravských biotopů a v přírodní nádrži 
je možné i koupání.

V poslední době přibyla v Modré i terarijní 
expozice s mnoha vzácnými a zajímavými 
exempláři z říše plazů. 
Prohlídka všech částí expozice vyžaduje 
hodně času, a tak je zde pamatováno i na 
nezbytné zázemí pro turisty, které se rovněž 
postupně rozšiřuje. Vedle běžného občers-
tvení se v areálu nachází i výstava a ochut-
návka tradičních moravských vín a destilátů. 
V archeoskanzenu je možno se i ubytovat, je 
zde vybudován hotel pro sto návštěvníků. 
V  poslední době je největším problémem 
parkování a jeho rozšíření, které ale Modrá 
už také řeší.
Je obdivuhodné, co lze za necelých dvacet 
let vybudovat „na holé pláni“. Nesmí k tomu 
chybět dobré nápady, elán, vytrvalost a pod-
nikavost, vize, za kterou obec vykročila. Za-
jeďte se na ten div také podívat a nezapo-
meňte přibrat i celou rodinu.

V.N.
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Jak jsem se dostal do zajetí
Pokračování zápisků italského legionáře Bohumila Tetoura

Tvrdé boje v horách na italsko – slovinské 
hranici probíhaly v srpnu r. 1917. Účastní se 
jich i nadporučík Tetour se svými vojáky.

Krátký odpočinek – 21. srpna 1917
Po náletu jsem si vyhledal nový útulek a ko-
nečně jsem se zase jednou po dlouhé době 
nerušeně až do bílého rána vyspal; byl to ne-
popsatelný a pro toho, kdo nezakusil, snad 
nepochopitelný požitek.
Do 8 hodin ráno zvýšil se počet našeho 
mužstva na 215. Z mé bývalé roty zůstalo 
24 mužů i se mnou. Když jsem tento počet 
hlásil telefonicly na velitelství divize, dostal 
jsem rozkaz sestavit dvě roty po třech četách 
a býti připraven k odchodu. Nic nás nemoh-
lo vzrušit jako tento rozkaz. Úplně duševně 
i tělesně zničeni, rozežraní od vší, nohy sotva 
za sebou vlekouce, měli jsme zase jít nazpět 
do toho pekla. Netrvalo dlouho, asi v 6 ho-
din odpoledne, přišly nás doplnit dvě čety 
pracovního oddílu 106. divize a jejich velitel, 
rotmistr, přinesl rozkaz, abychom se ihned 
odebrali zpět do Dragovice jako rezerva. Šli 
jsme tedy, většinou bez pušek, bez plyno-
vých masek, neodpočinuti, 290 mužů.

Brigádní rezerva – 22. srpna 1917
Došli jsme až k ránu, padli do krytů či na 
zem a v dělostřeleckém ohni jsme hluboce 
usnuli. Ráno nás vyburcoval ze spánku nový 
rozkaz: Pohotovost! Měli jsme co nejrychleji 
doplnit, pokud lze, chybějící výstroj a výzbroj 
a se zbraní v ruce očekávat další rozkazy. A již 
nebylo klidu. Ke 4. hodině odpolední přišel 
spěšný rozkaz, abychom se okamžitě, bez 
meškání, aniž bychom vyčkali noci, dali na 
cestu blíže k zákopům jako rezerva brigády. 
Za plného slunečního světla, stále v ohni ne-
přátelského dělostřelectva, které nás vidělo 
přicházeti, došli jsme až na několik raněných 
beze ztrát na místo a ukryli se v kavernách. 
Tam jsme zůstali až do tmy, v noci jsme pak 
obsadili rozstřílenou zeď nad velitelstvím bri-
gády bez dalších rozkazů. Domnívali jsme se, 
že máme krýti ústup, neboť po celou noc pro-
cházely naší linií směrem od fronty skupiny 
vojáků, zejména od domobraneckého pluku 
č.6, s nimiž jsme se zpravidla v pozicích stří-
dali. Byli to Němci z chebského okresu a vy-
kládali nám, že jest nařízen všeobecný ústup. 
Uvažovali jsme, že to může býti pravda, když 
i my jsme byli ráno odvoláni ze své pozice. 
Uložili jsme se k odpočinku v kavernách, ale 
netrvalo dlouho a byli jsme opět nemilosrd-
ně vyburcováni rozkazem – nastoupit oka-
mžitě pochod kupředu, do Lucké doliny. Tvo-
řili jsme půlprapor, velitelem 1. roty jsem byl 
já, 2. rotě velel poručík Smrček; já jsem byl 
současně velitelem celého toho půlpraporu. 
To bylo 23. srpna o 8. hodině ranní.

Zase do zákopů – 23. srpna 1917
V Lucké dolině nás očekával velitel našeho 
pluku, plukovník Knöfler. Všecek rozrušen 
vysvětloval situaci, která však i jemu byla asi 
nejasná, a posílal nás po rotách do bojové li-
nie zalepit díry, které vznikly v noci útěkem 
jednotlivých vojáků. Tiskl nám ruce a při-
pomínal, abychom drželi až do posledního 
muže. Velitelství divize je prý velmi dobře 
informováno o našem statečném boji dne 
19.  t.m., při kterém, ač jsme měli tak veliké 
ztráty, jsme zadrželi útočící Italy tak dlouho, 
dokud jsme nebyli vystřídáni. Nikdo z účast-
níků nebude opomenut, všichni, zbylé muž-
stvo i důstojníci budou vyznamenáni. Mluvil 
o Signum laudis a  dokonce i o záslužných 
křížích (Verdienstkreuz) pro důstojníky. Jen 
a jen vydržet prý ještě dnes a udržet pozice, 
kam jsme posíláni, aspoň do vystřídání. Ces-
ta nebyla ovšem za bílého dne klidná. Měli 
jsme mnoho ztrát, než jsme se dostali na mís-
to. Já jsem byl poslán vyplnit mezeru mezi 
naším 1. praporem a cizími jednotkami. Ne-
bylo souvislé fronty, mezera byla veliká a nás 
málo! Tak se nám sice podařilo navázat spo-
jení s 1. praporem doleva spojkami, doprava 
s cizími jednotkami však jen zrakem, takže 
tam zůstala dost veliká, neobsazená meze-
ra. Náš právě obsazený úsek byl zákop, který 
byl místy až půldruhého metru hluboký. Byly 
v  něm i dvě malé kaverničky, z  nichž jedna 
byla obsazena kulometčíky. Jejich velitel, če-
tař, Čech, se mi hned při příchodu hlásil, ale 
už se nepamatuji, od které byl jednotky. Zů-
stal prý tam přesto, že ostatní mužstvo v noci 
pozice samovolně opustilo. Mají prý v kaver-
ně menší zásobu konzerv, a  tož mne žádal, 
abych dal rozkaz k jejich konzumaci. Když 
tvrdil, že muži nedostali už dva dni nic k jíd-
lu, že mají hlad, a když jsem si uvědomil, že 
ani my jsme včera pořádně nevečeřeli, svolil 
jsem k jeho žádosti.
Tak jsme se všichni pustili do studených kon-
zerv, bylo jich dost, zásoba stačila i pro naši 
rotu. Tehdy jsem poprvé i já jedl studenou 
konzervu, ale nechutnalo mi, bylo mi po ní 
zle, nebyly to totiž konzervy vepřové, ale ho-
vězí guláš, ještě dnes cítím, jak se mi tehdy 
lepil na patro lůj.
Vojáci byli ovšem velmi spokojeni a četař 
tvrdil, že je dobře, že jsme se najedli, že stej-
ně dnes večer nepřijde zase ani menáž, ani 
vystřídání, jak jsem já ho utěšoval. Vystřídání 
že přijde brzo, co nevidět, ale budou prý to 
Italové, kteří nás vystřídají. Tak jsme pojedli, 
povídali a odpočívali v klidu až do 11 hodin.

Italský útok
Tehdy nastal napravo od nás živější ruch. 
V  dálce Italové postupovali v masách proti 
kótě 652 a vzdor našim kulometům, které 

je ostřelovaly zboku, brzo se kóty zmocnili. 
Nyní jsme je měli v pravém boku a mohli na 
nás i zezadu. Ale neodvážili se dále. Jednot-
ky, které měly obsazenou kótu 652, ustou-
pily s velikými ztrátami do rezervních pozic 
a část zaujala příčnou frontu, přičemž jejich 
levé křídlo, na které jsme navazovali, zůstalo 
na místě. Tak jsme se octli vysunuti daleko 
vpředu. Po chvíli se rozlehlo nalevo od nás 
několik ran ručních granátů. Italové vnikli 
i vlevo do zákopů a  zmocnivše se našeho 
1.praporu postupovali zboku proti nám – 
svinovali frontu. Nám, tj. naší rotě a těm ku-
lometčíkům, kteří už neměli nábojů, nezby-
lo, než co nejrychleji ustoupiti nebo se dát 
zajat. Část mých lidí ustupovala a nahrnula 
se do příkopu, který nás spojoval s rezervní 
linií. Jiní vyskočili ze zákopů a ustupovali vol-
ným terénem od jedné granátové jámy ke 
druhé. Největší část však už měla vojny dost 
a čekala na zajetí. Já, mysle stále na slíbenou 
dovolenou, kterou jsem chtěl strávit doma 
u rodičů v Sazovicích, jsem také vyskočil ze 
zákopu s myšlenkou co nejrychleji zmizeti 
dozadu. Nebezpečí nehrozilo v tomto oka-
mžiku ani tak od Italů, jako od našeho dě-
lostřelectva, které v domněnce, že už nikdo 
z  nás není v zákopech, střílelo do nich i za 
ně, zrovna mezi nás, ustupující. Já jsem udě-
lal necelých deset skoků, když přede mnou 
vybuchl náš granát a  já jsem byl zasypán 
spoustami kamení, hlíny a  střepin. Ztratil 
jsem vědomí.

Zajat – 23. srpna 1917
Když jsem se probral, zjistil jsem s velikou ra-
dostí, že nejsem vůbec raněn. Obrátil jsem se 
a vzepřel se na rukách. Vidím, že náš zákop je 
plný Italů, kteří zrovna odzbrojují moje vojá-
ky i toho četaře, který se přece dočkal toho 
„vystřídání“. Nikterak se nebránili. V tom zpo-
zorovali dva italští vojáci, že jsem se posadil, 
že nejsem mrtev, zamířili na mne a volali, 
abych se vzdal. V ten okamžik jsem si uvě-
domil, že už je po dovolené, že nezbývá nic 
jiného, než se dáti zajat. Když jsem se zdvihl 
s úmyslem poslechnouti jejich volání, uvědo-
mil jsem si, že mám ještě za pasem velikou 
armádní pistoli. Takto ozbrojen nemohu pře-
ce do zajetí! Tož jsem rozepnul tašku, vytáhl 
pistoli a velikým obloukem jsem ji odhodil. 
Nu – Italové nebyli nikdy hrdiny; jakmile 
uviděli můj pohyb, domnívali se asi, že se 
chci ještě bránit a střílet, a tož – šups, už byli 
ukryti zase v zákopě. Teprve když viděli, že 
nemám nepřátelských úmyslů, znovu nabyli 
odvahy, vyskočili až ke mně a s přátelskými 
šťuchanci do zad a voláním „Avanti, avanti!“ 
mě pobízeli k rychlejší chůzi.
To bylo ve čtvrtek 23. srpna 1917 v pravé po-
ledne! 
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Pohyb obyvatelstva za období duben – červen 2022 v obci Sazovice

Ke dni 21. července 2022 je v naší obci ubytováno 66 ukrajinských občanů.

Informace pro občany

KADEřNiCTVí JANA MORAVCOVÁ

 STŘEDA 8.30–12.00
 ČTVRTEK 8.30–12.00
 PÁTEK 8.30–12.00  

(podle objednávek 16.00–19.00 hodin)

Objednávat se můžete na tel. čísle  
605 436 848 nebo přímo v kadeřnictví.

OBECNí ÚřAD – ÚřEDNí HODiNY

PONDĚLÍ 7.30–11.00,  14.00–17.30
STŘEDA 7.30–11.00,  14.00–17.30

Tel.: 577 121 500, 725 121 141

OBECNí KNiHOVNA SAZOViCE

Otevřeno KAŽDý ČTVRTEK  
jen odpoledne od 14.00 do 19.30 hod.,  

E-mail: knihovna.sazovice@email.cz 
Tel.: 732 531 400

PEDiKÚRA

Tel.: 605 261 375

POTRAViNY SAZOVJANKA

 PONDĚLÍ 7.30–16.00
 ÚTERÝ 7.30–16.00
 STŘEDA 7.30–16.00
 ČTVRTEK 7.30–16.00
 PÁTEK 7.30–16.00
 SOBOTA 7.30–10.00

Tel.: 739 341 167

POHOSTiNSTVí

 PONDĚLÍ–ČTVRTEK 16.00–22.00
 PÁTEK 16.00–23.00
 SOBOTA 14.00–23.00
 NEDĚLE 10.00–22.00


